

## **Building Your Theology: Lesson Four သျှင်ထိုက်နယွှာဂွၢ်ပိညါဒ်နဲ : တၢ်မၤလိလွံာ် Contents**

### **I. Introduction တၢ်ကတိၤလၢညါ**

### **II. Medieval Roman Catholicism ရိမဲခဲးသလးလၢပျၢၤတဖၣ်**

#### **A. Authority of Scripture လံာ်စိဆံ့အစိကမိၤ**

1. Inspiration တၢ်ထိုက်ဟူးထိုက်စဲး
2. Meaning အစိပညါ
3. Obscurity တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်တညါ

#### **B. Authority of the Church တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤ**

1. Past Authorities တၢ်စိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်
2. Contemporary Medieval Authorities ခုခါဆၢကတိၢ်ခဲးသလးလၢအပူၤကွံာ်အတၢ်စိကမိၤ

### **III. Early Protestantism ပှၤခဲးသလးလၢအဆိတဖၣ်**

#### **A. Authority of Scripture လံာ်စိဆံ့အစိကမိၤ**

1. Inspiration တၢ်ထိုက်ဟူးထိုက်စဲး
2. Meaning အစိပညါ
3. Clarity တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်သ့

#### **B. Authority of the Church တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤ**

1. Past Authorities တၢ်စိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်
2. Contemporary Protestant Authorities ခုခါဆၢကတိၢ်ပှၤထီဒါခဲးသလးဖိတဖၣ်အစိကမိၤ

### **IV. Contemporary Protestantism ပှၤထီဒါခဲးသလးဖိလၢစိခဲအံၤ**

#### **A. Authority of Scripture လံာ်စိဆံ့အစိကမိၤ**

1. Inspiration တၢ်ထိုက်ဟူးထိုက်စဲး
2. Meaning အစိပညါ
3. Clarity တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်သ့

#### **B. Authority of the Church တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤ**

1. Past Authorities တၢ်စိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်
2. Contemporary Protestant Authorities ခုခါဆၢကတိၢ်ပှၤထီဒါခဲးသလးဖိတဖၣ်အစိကမိၤ

### **V. Conclusion တၢ်ကတိၤလၢခံ**

# သျှင်ထီၣ်နယွၤဂ့ၢ်ပိညါဒၣ်နဲ တၢ်မၤလိလံၣ် တၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ

## တၢ်ကတိၤလၢညါ Introduction

မ့ၢ်နပလၢၣ်ဘၣ်လၢပတၢ်အိၣ်မူပူၤပမၤလၢၣ်ဆၢကတိၤလၢတၢ်ဃုဒီးပိၣ်ထွဲပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမိၤတဖၣ်အခံၣ်? ဆၢကတိၤလဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ခဲအံၤပတဲဒ်အံၤန့ၣ်တလီၤန့ၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ. ဖဲပသိလုၣ်ပတၢ်တၢ်ဂီၤန့ၣ်, ပဃုထံၣ်ပုၤလၢအဘျီန့ၣ်ပုၤသ့လီၤ. ဖဲပဆါအခါ, ပဃုပုၤလၢအန့ၣ်ပၢၣ်ကသံၣ်ကသီလီၤ. လၢပတၢ်အိၣ်မူကျဲကိးကမၤဒဲးန့ၣ်, တၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်အသးဒီးပုၤတမံၤလၢလၢ, ပဃုပုၤလၢအအိၣ်ဒီးအစိအကမိၤတဖၣ်ဒီးဒိကန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အကလုၢ်ထံထံဆးဆး, ဒီးပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဆုၤပုၤလီၤ.

တၢ်ဒ်အံၤအသးမၤအသးစ့ၢ်ကိးလၢတၢ်မၤလိလံၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ. ပမ့ၢ်ပုၤလၢအသ့ၣ်ဖးသးဆးန့ၣ်, ပကကန့ၣ်စ့ၢ်ကိးပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမိၤလၢတၢ်မၤလိလံၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ. ပဃုတၢ်လၢအကမၤစၢၤပုၤတဖၣ်လၢကဆုၤပုၤလၢကျဲလၢအဘၣ်ဒီးပကန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ထံထံဆးဆးလီၤ. ခဲအံၤပမ့ၢ်ကွၢ်တဘျီဃီန့ၣ်, ကပျီတၢ်ပုၤလၢတၢ်စိကမိၤလၢခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ယိယိဖိလီၤ. သန့ၣ်က့ၤလၢအန့ၣ်တကထီအတီၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်ဃုဝဲကျဲလၢအတၢ်မၤလိလံၣ်ယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤန့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲလၢတၢ်ဂ့ၢ်ကိလၢအရ့ဒိၣ်ဟဲပၢၣ်ထီၣ်ဝဲအါကလုၢ်လီၤ. တၢ်စိကမိၤမနုၤတခါလၢပလိၣ်ဘၣ်လၢခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလဲၣ်? ပကထံၣ်န့ၣ်အီၤဖဲလဲၣ်?

တၢ်မၤလိလံၣ်လၢပတၢ်မၤလိလံၣ်သျှင်ထီၣ်နယွၤဂ့ၢ်ပိညါဒၣ်နဲအပူၤတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီၤမ့ၢ်ဝဲ- “တၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ” ဒီဖျါလၢလၢပကဃုဃိထံတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါဒီးပိၣ်ထွဲတၢ်စိကမိၤအခံဖဲပသျှင်ထီၣ်ပယွၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.

ပကကွၢ်ထံကွၢ်ဆးကျဲတဖၣ်လၢခရံၣ်ဖိလၢညါတဖၣ်အတၢ်မၤတ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤလၢတၢ်ဆၢကတိၤလီၤဆီလိာ်သးသၢကတိၤလၢခရံၣ်ဖိအတၢ်စံၣ်စါတဲစါအပူၤလီၤ. အဆိကတၢ်, ပကမၤလိတၢ်ထံၣ်လၢခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမိၤလၢအဘၣ်တၢ်ဟံးဃာ်အီၤလၢရဲမဲခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်လီၤ. ခံကတိၤတကတိၤ, ပကကွၢ်ဒီးဃုသ့ၣ်ညါပုၤလၢအထီဒါခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်တၢ်စိကမိၤအံၤအဂ့ၢ်, ဒီးသၢကတိၤတကတိၤ, ပကဃုသ့ၣ်ညါပုၤခရံၣ်ဖိလၢအထီဒါခဲးသလုးလၢစါခဲအံၤတဖၣ်အတၢ်လဲၤဒီဖျါဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤလီၤ. အဆိကတၢ်, ပကကွၢ်သကိးခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမိၤလၢအဘၣ်တၢ်ဟံးဃာ်အီၤလၢရဲမဲခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်လီၤ.

## ရဲမဲခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ် Medieval Roman Catholicism

လၢတၢ်မၤလိလံၣ်ကိးကတိၤဒဲးအံၤပကကွၢ်ထံလီၤဆီဒၣ်တၢ်ရံၣ်ဖိဒီးပုၤထီဒါခဲးသလုးအယွၤဂ့ၢ်ပိညါ, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲအံၤညါန့ၣ်မၤစၢၤပုၤလၢပကစးထီၣ်ကွၢ်ရဲမဲခဲးသလုးတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်အိၣ်တဃာ်လၢပကန့ၣ်ပၢၣ်ပုၤထီဒါခဲးသလုးတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လီၤ. ဒ်ပထံၣ်အသး, ရံၣ်ဖိအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်စိကမိၤလၢယွၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤန့ၣ်စးထီၣ်အသးလၢတၢ်ဘျီက့ၤတၢ်အိၣ်ဖျါလၢပျၢၤတဖၣ်အတၢ်ကမၢ်တဖၣ်လီၤ.

ဖဲပဉ္စမိယံတော်အိပ်ပိုင်လောပျာတဖန်န့၊ပကကွာသကီးတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီခံမံ-တၢ်တမံ၊ခရံၣ်ဖိလောပျာတဖန်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံအစိကမီ၊ဒီးခံမံတမံ၊တၢ်ထံၣ်အစၢလၢအဘၣ်ဃးတၢ်အိပ်ပိုင်အစိကမီလီၤ.အဆိကတၢ်ပကကွာသကီးတၢ်စိကမီလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလၢအအိၣ်လၢရဲမဲခဲးသလးအတၢ်အိပ်ပိုင်အပူၤလီၤ.

**လံာ်စီဆုံအစိကမီ Authority of Scripture**

တချုးလၢတၢ်ဆိတလဲတၢ်အသီလၢတၢ်အိပ်ပိုင်အပူၤဘၣ်န့၊ပုၤအါဂၤလၢတၢ်အိပ်ပိုင်အပူၤဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်အိပ်ပိုင်အပူၤတဖန်သိၣ်လိလံာ်စီဆုံလၢအယံၤဒီးတၢ်စူၢ်တၢ်နီၣ်နီၣ်တဖန်လီၤ.မ့ၢ်သနၢ်ကုၣ်န့ဒီးပတဲသ့လၢပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢပျာတဖန်အိၣ်ဒီးအတၢ်နၢ်လၢလံာ်စီဆုံအစိကမီအပူၤလီၤ.အစ့ၤကတၢ်မ့ၢ်တနၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်ဆၣ်လၢအတၢ်သ့ၣ်ညါအပူၤန့ၣ်ဝဲလီၤ.သနၢ်ကုၣ်လၢအတၢ်အိပ်ပိုင်မူထွဲတဒိ,တၢ်အိပ်ပိုင်လၢပျာတဖန်န့ၣ်ဝဲအခိပညါလၢအိၣ်မူထွဲဝဲ,တၢ်ဒီးဒီးတၢ်အၢၤလီၤလၢလံာ်စီဆုံအိၣ်ဒီးအစိကမီဘၣ်လီၤ.

ဖဲပဉ္စမိယံကွၢ်တၢ်ကီတၢ်ခဲအံၤ,ပကကွာသကီးတၢ်ဂ့ၢ်သၢမံလီၤ-အဆိကတၢ်,လံာ်စီဆုံအတၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်/ထီၣ်ဂဲၤပသးလၢအဆၢကတီၢ်ဖဲန့,ခံမံတမံ,တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအခိပညါလၢတၢ်အၢၤအမ့ၢ်တၢ်,ဒီးသၢမံတမံ,တၢ်တဲလၢလံာ်စီဆုံန့ၣ်ပနၢ်ပၢၢ်အီၤတညီဘၣ်လီၤ.အဆိကတၢ်ပကကွာသကီးလံာ်စီဆုံအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤထီၣ်လီၤ.

**တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤ Inspiration**

လၢအအါဒီးအစ့ၤန့ၣ်ပုၤလၢအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢခဲးသလးအတၢ်အိပ်ပိုင်လၢပျာတဖန်အၢၤလီၤတူၢ်လိာ်လၢလံာ်စီဆုံန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဖူအီၤလၢယွၤဒီးဟဲခိဖျိသးလၢပုၤကညီလၢအကွဲးလံာ်တဖန်ဒိယွၤတၢ်ပီးတၢ်လီၤအသိးလီၤ.မ့ၢ်န့ၣ်သကုၣ်န့ဒီး,ဖဲတၢ်အိပ်ပိုင်အတၢ်စံၣ်စါတဲစါတကတီၢ်အံၤအခါန့,ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါအါဂၤန့ၣ်ပၢၢ်တၢ်ကတီၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤထီၣ်ပသးလၢအတလၢအခးလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒိၣ်တကွၢ်လၢလံာ်စီဆုံဘၣ်တၢ်ဖူအီၤလၢယွၤဒီးတကနၢ်ဃုာ်ပုၤကညီလၢအကွဲးလံာ်စီဆုံမ့ၢ်ဂ့ၢ်,တၢ်စံၣ်စါတဲစါလၢအမၤအသးနီၣ်နီၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤဘၣ်.တၢ်ဂ့ၢ်လၢခဲးသလးတၢ်အိပ်ပိုင်လၢပျာတဖန်ပာ်ဒိၣ်တလၢအခးလၢလံာ်စီဆုံမ့ၢ်လံာ်ထဲယွၤကွဲးဝဲန့ၣ်ဟဲအသးလၢတၢ်ဂ့ၢ်အါကလုာ်လီၤ.

အဒိန့,ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢပျာတဖန်သန့အသးဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢဟူးလုာ်အပူၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖန်အလီၤ,ဒိပုၤလၢအနၢ်ဖျဲးထီၣ်အသိဒီးအၢၤရံးစံထီၣ်ထဲလ်တဖန်,ဒီးပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့/ဖဲလီၤစါဖၢၣ်တဖန်အံၤဆုာ်ဝဲဒၣ်ခရံၣ်ဖိအယွၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်သိၣ်လိဆိတဖန်လၢကျဲအါဘိလီၤ.ခိဖျိလၢပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအဆိကမိၣ်တၢ်ဒိၣ်တၢ်ယိာ်တဖန်အံၤပာ်လုာ်ပာ်ပုၤတၢ်လီၤထူလီၤယိာ်ဒိၣ်န့ၣ်တၢ်တစိၢ်တလီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤဒီးတၢ်စံၣ်စါတဲစါလၢအနီၣ်ကီၢ်တဖန်အယိ,ပုၤမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတဖန်မၤလိဆိကမိၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်န့ၣ်အရဲဒိၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်စါတဲစါဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတကွၢ်လီၤ

အါန့ၣ်အန့,ခဲးသလးကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအမၤလိယွၤဂ့ၢ်ပိညါတဖန်တသ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအဂ့ၢ်အတၢ်စံၣ်စါတဲစါဖဲလံာ်စီဆုံအစါအယိအဝဲသ့ၣ်အိၣ်မူပာ်ဖျါလံာ်စီဆုံအတၢ်စံၣ်စါတဲစါလၢအတၢ်အိၣ်မူပူၤတဘၣ်ဘၣ်.အယိဒီး,အဝဲသ့ၣ်ပာ်ဒိၣ်ဒိၣ်တၢ်လၢအသ့ၣ်ညါဝဲ-ဒိပစံးတၢ်အသိးလံာ်စီဆုံအိၣ်ဒီးအတၢ်မ့ၢ်

တၢ်တီၤလၢအကတၢ်ကတၢ်တအိၣ်လၢယုၤလီၤထူၤလီၤယိၣ်လၢအအိၣ်လၢမူၤခိၣ်ဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ-ဒီးအဝဲသ့ၣ်တပၣ်ဖျါလီၤတၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢအကတဖၣ်ဘၣ်.

တၢ်ထံၣ်လၢခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံဟဲဒီဖျါလၢယုၤထဲတခါဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်နာ်လၢအတဘၣ်ဘျိးဘၣ်ဒါဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံအိၣ်ပညါလီၤ.တၢ်ဘၣ်တုၤလၢမူၤခိၣ်မုၢ်လါဆၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဖျါလၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်အိၣ်ပညါတဒ်သိးဒီးလံာ်အကတဖၣ်ဘၣ်.နာ်သက့,ဒီဖျါလၢကစၢ်ယုၤထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအဃိ,လံာ်စီဆုံအပူၤအိၣ်ပညါပွဲၤလုၢ်ကွံာ်လီၤ.ပုၤမၤလိလံာ်ပိညါလၢခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်အံၤပိာ်ဝဲဒ်ဒီးကးစတံာ်ထံၣ်အံၤလၢအအာၣ်လီၤဝဲလၢလံာ်စီဆုံလၢအဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအိၣ်အံၤမ့ၢ်လံာ်စီဆုံလၢအအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညါအါအါဂီၢ်ဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပကန့ၣ်သကိးဒီးကးစတံာ်ကွဲးဝဲဖဲအလံာ်သဘၣ်တဘျီ(On Christion Doctrine)  
(လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်အပူၤ)-

ဖဲ....တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အိၣ်ပညါအါန့ၣ်ခဲဒီးအါန့ၣ်အန့ၣ်လၢလံာ်စီဆုံဖျါတဖၣ်အပူၤန့ၣ်,ပုၤကွဲးလံာ်အတၢ်ထံၣ်မ့ၢ်တဖျါထီၣ်ဒ်လဲာ်,တၢ်ဘၣ်ယိၣ်တအိၣ်ဘၣ်...ဒီဖျါလၢကစၢ်ယုၤဒုးအိၣ်ထီၣ်လံာ်လၢအစီဆုံအံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ကတိၤတဖျါဘီဘၣ်ဆၣ်တၢ်နာ်ပၢၢ်အိၣ်လၢကျဲအါတီၤလီၤ.တမ့ၢ်တၢ်အသဘျီဒီးအသ့အသ့အိၣ်အိၣ်ဒ်တက့ၢ်ဖါ?

လၢကျဲအါတီၤန့ၣ်,ပဟ်လုၢ်ပာ်ပုၤအိၣ်ကးစတံာ်ထံၣ်လၢအထီဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံလီၤ.လံာ်စီဆုံတမ့ၢ်လံာ်မုၢ်ဆ့မုၢ်ဂီၤဘၣ်,ဒီးအတၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလီၤ.ပတူၤလိာ်သ့စ့ၢ်ကီးလၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအါမံၤဘၣ်တၢ်ရဲပူးအိၣ်သ့ထဲလၢယုၤအတၢ်ဒိၣ်တၢ်မုၢ်လၢအလီၤဘၣ်လၢတၢ်ကွဲးတဖၣ်အပူၤလီၤ.

### အိၣ်ပညါ Meaning

သန့က့ဒီးကးစတံာ်ထံၣ်အါန့ၣ်ဒီးအဝဲအံၤလီၤ.အဝဲန့ၣ်လၢယုၤအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဒုးအိၣ်ထီၣ်လံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤလၢအအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညါအါမံၤလီၤ.လၢပကကွၢ်သကိးပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်လၢအတၢ်ကွဲးအပူၤအလီၢ်,ဒီးကးစတံာ်န့ၣ်လၢပကကွၢ်သကိးပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်အကးပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢအိၣ်ပညါအါမံၤလၢယုၤတိာ်ပာ်ဝဲတခါလီၤ.ပကိးအဝဲအတၢ်ထံၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢအလီၤဂၢ်ဒီးတၢ်အံၤလၢ“တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အိၣ်ပညါလၢကျဲအါတီၤ”(Classical Polyvalence)တၢ်နာ်လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးတဖၣ်အိၣ်ဒီးအပတီၢ်အါတီၤဒီးအလုၢ်အပူၤအါမံၤဒီဖျါလၢအဟဲလၢယုၤအဃိလီၤ.

ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပၢၢ်လၢကျဲအါတီၤ/ချးစံာ်ခၢလံာ်ဖိလံာ်ဘၣ်လဲးစံာ်လၢအမံၤဟူသ့ၣ်ဖျါကတၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢကျဲန့ၣ်ခၢစံာ်ယဲၤန့ၣ်,ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညါအါမံၤလီၤ.တၢ်ထံၣ်အံၤတဲဝဲလၢ,လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲး  
ကးဘၣ်တၢ်ထံၣ်အိၣ်လၢအိၣ်ပညါလံာ်စီဆုံလီၤ.တၢ်တမံၤ,အိၣ်ပညါလီၤလီၤလၢတၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်အိၣ်ပညါဒ်မုၢ်ဆ့မုၢ်ဂီၤအတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်အသိးလီၤ.ခံမံၤတမံၤ,ပူမ့တမ့ၢ်တၢ်အဒိလၢအဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်အတၢ်သိၣ်လိသိလိအမ့ၢ်အတီတဖၣ်လီၤ.သၢမံၤတမံၤ,တၢ်နီၤဖးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်အါအဆၢလၢအကဲထီၣ်အဲးသ့းအတက့ၢ်လၢခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်လီၤ.ဒီးလံာ်စီဆုံ,တၢ်အဒိမ့တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်သးလၢအဘၣ်တၢ်ထီၣ်သ  
တီၤအိၣ်လၢအတဲဘၣ်ဃးယုၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢအကလၢပွဲၤခါဆူမဲာ်ညါလၢမုၢ်န့ၣ်ခံကတၢ်လီၤ.

စ့ၤဒၣ်ကၢ်အခိပညါခဲလၢာ်ဒီးတၢ်ထံၣ်အဂၤတဖၣ်လၢအဘၣ်ဃးဒီးချးစံၣ်ခၢလ်ဖိလံၤဘၣ်လဲး(တၢ်ထူးထီၣ်လံာ်အခိပညါလၢကျဲအါဘိ)တမ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိၣ်လၢပတၢ်တိာ်ပာ်အပူၤဘၣ်,ဒီးပုၤကွဲးလံာ်အါဂၤရဲပုၤစ့ၢ်ကီးလိၤ.ထဲတမံၤပနၢ်ပၢၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဖဲရံၤဖိမံ/တၢ်ဆိတလဲက့ၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်,အါဂ့ၢ်စ့ၤဂ့ၤ,ခဲးသလုးအပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်ကွဲးအိၣ်ဒီးအခိပညါအါန့ၢ်မုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤအခိပညါတက့ၢ်လီၤ.ဒီးအရ့ဒိၣ်ကတၢ်တခါ,အဝဲသ့ၣ်ညိၣ်န့ၢ်န့ၣ်ဝဲလၢတၢ်အခိပညါတဖၣ်အံၤတအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢပုၤကွဲးလံာ်စိဆံၣ်တဖၣ်အတၢ်အဲၣ်ဒီးဟ့ၣ်ခိဟ့ၣ်နီၤအပူၤဘၣ်.အနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်,လံာ်အဆၢလၢအခိပညါမုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤတဖၣ်ညိၣ်န့ၢ်တၢ်ထံၣ်အါအပတီၢ်ဖုၣ်တစဲးဖိလၢတၢ်ကွၢ်ထံက့ၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအခိပညါမုၢ်မုၢ်နီၢ်နီၢ်လီၤ.လၢအလီၤန့ၣ်,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအါလၢကပာ်လုၢ်ပာ်ပုၤတၢ်အခိပညါလၢအဒိၣ်အယိာ်ဒီးအိၣ်ခူသ့ၣ်တဖၣ်ဒီဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်လီၤဖျါထီၣ်ယုၤအတၢ်ဆိကမိၣ်အတၢ်ဒိၣ်တၢ်ယိာ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်လီၤ.

**တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်တညါObscurity**

ခဲသလုးလၢပုၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဒီးလံာ်စိဆံၣ်အခိပညါအံၤဆ့ၣ်ပုၤဆူလံာ်စိဆံၣ်အသကဲးပဝးအဂၤတခါလၢအမ့ၢ်-တၢ်လၢပတသ့ၣ်ညါမ့တမ့ၢ်တၢ်လၢအဖျါတရဲဘၣ်လီၤ.လံာ်စိဆံၣ်ကဲထီၣ်လံာ်တဘျီလၢအဖျါတရဲဘၣ်မ့တမ့ၢ်ပနၢ်ပၢၢ်အခိပညါတသ့,မ့ၢ်လံာ်ထဲလၢပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လီၤဆိတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ခဲအံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤကမၤကမၢ်လၢပဂီၢ်ဖဲပတဲလံာ်စိဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢပသ့ၣ်ညါအါတညါဘၣ်ဖဲအစါအခ့အခါလၢတချးခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိတလဲအခါဘၣ်လီၤ.အဆိကတၢ်န့ၣ်,လံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်ကီၤလၢပုၤကန့ၢ်ဘၣ်အါလီၤ.အါန့ၢ်အန့ၣ်,လံာ်စိဆံၣ်ဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်တၢ်ကွဲးအါလၢလးတ့ၣ်အကျိၣ်လီၤ,ဒီးထဲပုၤစ့ၤဂ့ၤလၢအကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒိၣ်ဒိၣ်တဖၣ်န့ၢ်ပၢၢ်လးတံၣ်အကျိၣ်ဒီးသ့ဝဲသ့လီၤ.အဃိဒီး,ဖဲပတဲလၢပုၤမုၢ်ဆ့ၣ်မုၢ်ဂီၤတဖၣ်အလံာ်စိဆံၣ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီးဖးဝဲတသ့ဘၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤကမၢ်ဘၣ်.

သန့က့ၤလံာ်စိဆံၣ်အဆၢတဖၣ်လၢပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကဖးလံာ်စိဆံၣ်အဂီၢ်ဒၣ်လဲၣ်လံာ်စိဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢပုၤန့ၢ်ပၢၢ်အါကီၤလီၤ.ကစၢ်ယုၤပာ်လီၤအခိပညါအက [ ] ထၢတဖၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤလၢပနၢ်ပၢၢ်အါယိယိဖိတသ့ဘၣ်.

ပာ်အဒိပုၤတဂၤဒုးန့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဂီၤတဘျီလၢအမ့ၢ်တၢ်ထူးတၢ်တီၤအတလါအဂီၤဒီးသံကွၢ်န့ၣ်တၢ်ထူးတၢ်တီၤမနုၤအိၣ်လၢအပူၤလဲၣ်.အနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်,နကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မနုၤအိၣ်လၢအပူၤလဲၣ်န့ၣ်တညါဘၣ်.ဒီဖျါလၢတၢ်ထူးတၢ်တီၤတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ခူသ့ၣ်အါအဃိလီၤ.လၢခဲသလုးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပုၤအဂီၢ်လံာ်စိဆံၣ်လီၤကံဒီးတၢ်ထူးတၢ်တီၤဒ်အံၤလီၤ.

ဖဲရံၤဖိမံအဆၢကတီၢ်/တၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်/တၢ်မၤသီထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်,လၢတၢ်ကမၤလဲၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအဂီၢ်မ့ၢ်တၢ်လၢအကီၢ်အခဲဒိၣ်မးလၢလံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ဒီးအစိအကမီၤနီၢ်နီၢ်ဒီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်လံာ်စိဆံၣ်တညါဘၣ်အဃိလီၤ.လၢကလီၤတံၣ်အဂီၢ်,လံာ်စိဆံၣ်ကဲထီၣ်တ့ၢ်,လၢတၢ်မၤလိအပူၤ,ယုၤအတၢ်ထူးတၢ်တီၤအတလါလၢခရံၣ်ဖိယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၤလၢတၢ်မၤထွဲအဂီၢ်,လံာ်စိဆံၣ်ကးတံာ်ဃာ်အသး,ဒီးအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်တၢ်ဝဲတုၤဒၣ်လဲၣ်လၢကဆ့ၣ်ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါအဂီၢ်ဆ့ၣ်တသ့ဘၣ်.

ဖဲပမၤလိတၢ်အံၤတံၤအလီၤခံ,ပကတဲာ်ကတီၤသးလၢပကလဲၤဆူတၢ်မၤလိအသီတခါ-တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမိၤလၢခဲးသလုးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပူၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤ Authority of the Church**

တၢ်ကီၤတၢ်ခဲတဲာ်ထီၣ်လၢတၢ်မၤလိလံာ်စိဆံၣ်လၢခဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပူၤအပူၤဒုးအိၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလီၤ.စိဖျိလၢလံာ်စိဆံၣ်တဘျီတၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်လၢပူၤကိးဂၤဒီးလံာ်စိဆံၣ်တအိၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်မၤလိအပူၤအသီလီၤ.လၢတၢ်အဝဲန့ၣ်အသီ,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤစးထီၣ်မၤတၢ်လၢအရ့ဒ်တံၤလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ.

တၢ်အရ့ဒ်လၢတၢ်မၤအဝဲအံၤဒ်သိးပကန့ၢ်ပၢၢ်အဂီၢ်,ပကကွၢ်သကိးကျဲၣ်ခံဘိလီၤ.တၢ်တဘျီ,ခဲးသလုးလၢပူၤတဖၣ်န့ၢ်ပၢၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်ဒ်လဲၣ်?ဒီးခံမံၤတံၤ,အဝဲသ့ၣ်န့ၢ်ပၢၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဒ်လဲၣ်လီၤ.ပကကွၢ်သကိးအဆိကတၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်လီၤ.

**တၢ်စိကမိၤတဖၣ်လၢအပူၤကွံာ် Past Authorities**

ဖဲတၢ်ဆီတလဲက့ၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တံၤအလီၤခံ,ခဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢအကွဲးဝဲလီၤတံၤလီၤဆဲးလီၤ.လံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်ဘျီတၢ်ထံၣ်အိၣ်ဒ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်န့ၢ်သါလီၤ.မ့ၢ်န့ၣ်သက့,ဒ်ပထံၣ်အသိး,တုၤလၢခဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်,တၢ်သိၣ်လိလံာ်စိဆံၣ်တဖၣ်လီၤဘၢတုၤဒ်လဲၣ်လိၣ်ဘျီလံာ်လဲၣ်လၢအဂ့ၢ်အဂၤတဖၣ်ဒ်သိးမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်ကသ့လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အသီ,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢစါခ့ၣ်ခါဖဲန့ၣ်တဖၣ်ကွၢ်ဃီၤဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတံၤတဲာ်စိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ကသ့ၣ်ညါတၢ်မၤမနုၤလၢအဘျီန့ၣ်ဝဲလီၤ.ဒီးအဝဲသ့ၣ်အါဒ်အါဂၤထံၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတံၤတဲာ်စိမ့ၢ်ယုၤအတၢ်စိတံၤတဲာ်စိလၢကဆၢပုၤဂီၢ်မုၢ်လၢကျဲၣ်မ့ၢ်ကျဲၣ်တီလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤအသီ,တၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သိၣ်လိတုၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အရ့ဒ်ဖးဒ်လၢပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢကျဲၣ်ခံဘိလီၤ.

လၢကျဲၣ်တဘျီန့ၣ်,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပၢ်တဖၣ်ဘျီပာ်ဒ်ပာ်ကဲအိၣ်လီၤ.ပုၤကွဲးလံာ်ကွဲးလဲၣ်ဒ်ဖိလံာ်ခး,အံၤကန့ၢ်ဂျၢးစံ,အံၤရုနုယးစံ,ထၢၣ်ထၢလံာ်ယၢန့ၢ်ဒီးကွၢ်းစံထံၣ်မါထၢၣ်,ဒီးလၢခံက့ၤအိၣ်ကးစတံ,အၣ်သၢၣ်န့ၣ်ယၢစံဒီးကွံာ်ရိမ်တဖၣ်-မ့ၢ်ပၢ်တဖၣ်လၢအတၢ်စိတၢ်န့ၣ်ဘျီကူဘျီကဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လီၤ.ခဲအံၤ,တမ့ၢ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမၤကမုၢ်တၢ်တသ့ဒီးမ့ၢ်ပုၤလၢပုၤပွဲၤဘျီ.ဘျီဆၢဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကရၢကရိအါဖုအိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၣ်ဒ်လဲၣ်လၢအဟံးန့ၢ်ဝဲလၢတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပၢ်လၢပူၤတဖၣ်အအိၣ်လီၤ.

မ့ၢ်န့ၣ်သက့ဒ်န့ၣ်,အါဒ်တၢ်တက့ၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကူၣ်ဘျီကူၣ်သ့လီၤဆီလၢပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဖးဒ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အအိၣ်အသီဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘျီပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢပၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအတၢ်သိၣ်လိန့ၣ်လီၤ.လၢအတပာ်ဒီးပၢ်လၢပူၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ်,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါခဲးသလုးလၢပူၤတဖၣ်တဟ့ၣ်ထီၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်ကြီကြီဘျီ.

လၢကျဲၣ်အဂၤတဘျီ,အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သန့ၤအသးအါအါလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်သကိးလီၤ-တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢန့ၣ်စံၣ်ယၢ,ခါန့ၣ်စထဲထံၣ်နီၣ်ဘျီလဲအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်,ခွဲလဲစံၣ်ဒ်န့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သကိးတဖၣ်အံၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂၤတဖၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒ်ဒီးဟံးန့ၢ်ဝဲသညးသပုၤလီၤ.လၢ



တၢ်လူၤပိၣ်ထွဲမၤထွဲန့ၣ်,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢပျၢၤတဖၣ်ပာ်ဝဲတၢ်ကွဲးတဖၣ်အံၤဒ်အမ့ၢ်လံာ်စီဆှံအတၢ်သိၣ်လိလီၤ.လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ပမ့ၢ်တတူၢ်လိာ်ပာ်လၢပျၢၤအတၢ်ကွဲးနီၣ်န့ၣ်လီၤကံၤဒ်ပတတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆှံဒီးတတူၢ်လိာ်ခရံၣ်ဘၣ်လီၤ.

န့ၣ်ကယၢတဖၣ်လဲၤပူၤကွံာ်ဒီး,ပာ်သ့ၣ်လၢပျၢၤအတၢ်သိၣ်လိဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်ဃုထံၣ်န့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဟဲလီၤစၢၤအတၢ်ပိာ်ထွဲလၢအဖိးသဲစးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤတဖၣ်လီၤ.ဖဲမိၢ်ပာ်ဖံဖုအတၢ်ဟဲလီၤစၢၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်မၤဂၢၢ်မၤကျၢၤအိၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်မၤစၢၤပုၤလၢပကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စူၢ်တၢ်နာ်မိၢ်ပုၤလီၤ.တၢ်နာ်လၢပုၤပာ်ပနီၣ်ဝဲအံၤတမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဟးဂီၤသ့ဘၣ်,မ့မ့ၢ်တခီမ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအအိၣ်ဒီးအစိကမိၢ်ဒ်လံာ်စီဆှံအသိးလီၤ.အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်,လၢတၢ်ကမူထွဲမၤထွဲအဂီၢ်,တၢ်နာ်မိၢ်ပုၤအံၤဟံးန့ၣ်လံာ်စီဆှံအလီၤလီၤ.တချုးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဆိတလဲအသးဒီးအဆၢကတီၢ်ခရံၣ်ဖိလၢအသ့ၣ်တီသးရၢတဖၣ်သံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်“တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဲမနုၤလဲၣ်”တမ့ၢ်“လံာ်စီဆှံတဲမနုၤလဲၣ်”ဘၣ်လီၤ.

ဒ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၢ်အိၣ်လၢခဲးသလုးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပျၢၤတဖၣ်အသိး,ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ်လံာ်စီဆှံအတၢ်သိၣ်လိစ့ၢ်ကိးဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လိာ်လၢတၢ်မၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအစိကမိၢ်အိၣ်လၢအထီၣ်လၢခဲးဆၢကတီၢ်ခဲအံၤလီၤ.

**ခွၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲးသလုးလၢပျၢၤအစိကမိၢ်တဖၣ် Contemporary Medieval Authorities**

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဆဲးအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆှံအစိကမိၢ်လၢထးခိၣ်လီၤ.နာ်သက့လံာ်စီဆှံန့ၣ်တဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢကဆၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢခွၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအညိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်တၢ်ဘျီအိၣ်တံၢ်အဃိလီၤ.အဃိသတးဒီး,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကထံၣ်န့ၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢအဟဲထီၣ်တဖၣ်အပူၤဒ်လဲၣ်?

ပမ့ၢ်တဲယိယိန့ၣ်,ခဲးသလုးအပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢကစၢ်ယုၤဒုးကဲထီၣ်အတၢ်စိကမိၢ်အပတီၢ်တဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ,ဒီးတၢ်ဟဲလီၤစၢၤအပတီၢ်လီၤဆိတဖၣ်အံၤမ့ၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိၣ်လၢအတလိာ်တၢ်သံကွၢ်အိၣ်ဘၣ်လီၤ.တၢ်စိကမိၢ်လၢကဆၢတံာ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢခွၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆၢတံာ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တဖၣ်,ဘံၣ်ရိုးတဖၣ်,ဒီးဖိးမ့တမ့ၢ်ပၤပၤလၢအဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါပာ်ပနီၣ်အိၣ်ဒ်ပုၤလၢအစိကမိၢ်ဒိၣ်တုာ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အခိၣ်ဒိၣ်ကတၢ်လီၤ.ဖဲတၢ်ဆၢတံာ်အိၣ်ထီၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဆၢတံာ်တမံၤမံၤန့ၣ်,ပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်တဖၣ်တၢ်တဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၣ်လၢကသံကွၢ်,“လံာ်စီဆှံတဲမနုၤလဲၣ်?”ဘၣ်,မ့မ့ၢ်တခီတၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၣ်လၢကသံကွၢ်“တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်တဲမနုၤလဲၣ်”လီၤ.

အပူၤကွံာ်အနံၣ်တဆံခံဆံန့ၣ်,ယမၤတၢ်သးခုကစိၣ်လၢကကျဲမ့ၢ်ခိၣ်လၢမ့ၢ်ထီၣ်ယူရပၤတကပၤပုၤအါဒ်တၢ်တက့ၢ်မ့ၢ်ပုၤခဲးသလုးဖိတဖၣ်လီၤ.လၢတကတီၢ်န့ၣ်,ယဟ့ၣ်ပုၤပိာ်ခွါသးစၢ်တကလၢလံာ်စီဆှံလီၤ.အဝဲပတုာ်အတၢ်ကတီၢ်,နာ်က့တဟံးန့ၣ်လံာ်စီဆှံဘၣ်.အဝဲတဲယၤ,“ယတနၢ်ပာ်လံာ်စီဆှံဘၣ်.ယတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်ဘၣ်တဲပုးယၤအခိပညါလီၤ”.ဖဲန့ၣ်ယတဲဆၢအိၣ်,“နနၢ်ပာ်အိၣ်သ့လီၤ”.ဒီးယအိးထီၣ်(ယၤဟ့ၣ်၃:၁၆)“ဖးလံာ်စီဆှံတဆၢအံၤဒီးတဲပုးယၤအခိပညါ”.အဝဲကွၢ် ယၤဟ့ၣ်၃:၁၆ ဒီးတဲယၤလၢတၢ်သညးသပုၤအပူၤ,ယတဲနၢ်လံ“ယတနၢ်ပာ်အခိပညါဘၣ်,ထဲယတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တကတဲပုးယၤသ့လီၤ.”ပုၤသးစၢ်တကအံၤမ့ၢ်အိၣ်လၢခွၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤဘၣ်ဆၢ,အဝဲအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆှံန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤပလိာ်ဒီးခရံၣ်ဖိလၢအအိၣ်လၢခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်ညါယူၤအကျဲၤသ့ၣ်တဘိၣ်ဖျါတၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်လၢခရံၣ်ဖိကဘၣ်သးစၢ်ဆၢလၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤန့ၣ်တအိၣ်လၢဘၣ်.အဃိဒီး,တၢ်အိၣ်ဖျါခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်,တမ့ၢ်လံာ်စိဆံၣ်ဘၣ်,ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်လၢအဆၢယူၤဂ့ၢ်ပီညါလၢခါဆၢကတိၢ်အံၤလီၤ.

ဃုာ်ဒီးတၢ်ထံၣ်အဝဲအံၤ,ပတုၤလၢပူၤဖရိုၣ်ထဲးစိထဲးဖိ/ပူၤလၢအထီၣ်ဒါခဲးသလုးတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်အစိကမိၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါအစိကမိၤလီၤ.

### **ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးလၢအဆိတဖၣ်Early Protestantism**

ပမ့ၢ်တဲလၢတၢ်ပာ်ကဲအပူၤ,တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အိၣ်သ့ၣ်လၢခဲးသလုးဒီးပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးအဘၣ်စၢၤမ့ၢ်တၢ်သံကွၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်စိကမိၤလီၤ.မ့ၢ်လံာ်စိဆံၣ်ကဲထီၣ်လံာ်န့ၣ်ကျဲလၢပတၢ်အိၣ်ဖျါအဂီၢ်ဖါ.မ့ၢ်တမ့ၢ်တခါမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢအပူၤကွံာ်ဒီးခဲအံၤအစိကမိၤကပၢပူၤဖါ?

ပကွၢ်အဆိကတၢ်လၢပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်အစိကမိၤ,ဒီးခံမံၤတမံၤပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဖျါအစိကမိၤလီၤ.အဆိကတၢ်ပကွၢ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်အစိကမိၤလီၤ.

### **လံာ်စိဆံၣ်အစိကမိၤ Authority of Scripture**

ဒ်ပထံၣ်တ့ၢ်လံာ်အသိး,ခဲးသလုးလၢပူၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်အရ့ဒ်ဒ်ဒ်ဒ်မးလၢကျဲအါတီလီၤ.လၢတကတီၢ်အံၤ,ပကကွၢ်ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးလၢညါတဖၣ်အတၢ်တဲဆၢတၢ်ကမၣ်လၢအအိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤခိၣ်ဖျါဖးဒီးမၤဘၣ်က့ၤတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤ,တၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်အအိၣ်ပညီ,ဒီးလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်ကတိၤလၢပန့ၢ်ပၢၢ်ညါတဖၣ်လီၤ.ပကကွၢ်သကိးအဆိကတၢ်တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးသးအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလီၤ.

### **တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤ Inspiration**

စးထီၣ်လၢအအိၣ်ထံးန့ၣ်ပတဲသ့ၣ်လၢခဲးသလုးပူၤမၤလိယူၤဂ့ၢ်ပီညါလၢပူၤဒီးပူၤလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်န့ၣ်ပၢၢ်ဝဲလၢလံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်အအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိဟဲအသးလၢကစၢ်ယူၤဒီးပူၤကညီမၤသကိးတၢ်လီၤ.လၢတကပၤန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်လံာ်စိဆံၣ်အမ့ၢ်လံာ်လၢအစိကမိၤအိၣ်လီၤဆိလၢအဟဲခိၣ်ဖျါလၢကစၢ်ယူၤလီၤ.လူသၢၣ်,စွံကလံာ်,ဒီးခဲလဲဘဲနဲအၢၣ်လီၤအီၤလီၤဝဲလၢလံာ်စိဆံၣ်ယူၤကလုၢ်ကထါဟဲတုၤဆူယူၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်အအိၣ်ခိၣ်ဖျါကစၢ်ယူၤအသးစိဆံၣ်အတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်အၢၣ်လီၤဝဲလၢအတပာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်သးဒုဒိနီတဲးဘၣ်.အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၣ်ပူၤတၢ်မၤဖိစိပီလူးအတၢ်ကတိၤလၢတၢ်သညးသပူၤအပူၤဖဲ ၂တံၢ်မသုး၃း၁၆ လၢ-

**ကယဲၢ်တၢ်ကွဲးအသးခဲလၢာ်န့ၣ်,ကွဲးအသးလၢယူၤအသးစိဆံၣ်,ဒီးတုၤလၢသိၣ်တၢ်သီတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်ဃီၣ်တၢ်အဂီၢ်,လၢဃုာ်လီၤတၢ်အဂီၢ်,လၢသိၣ်လိန့ၣ်လိတၢ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤအပူၤအဂီၢ် (၂တံၢ်မသုး၃း၁၆) .**

လံာ်တတီၤအံၤသိၣ်လိ,လံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်ဟဲလၢယူၤဒီးမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်လၢယူၤအပူၤဂီၢ်မုၢ်အဂီၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်လီၣ်ဖျါလီၤဆိလၢပန့ၣ်န့ၣ်အံၤသ့ၣ်လၢပူၤပူၤလီၤ.



ပုၤလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢကစၢ်ယုၤအစုကဟုကယၢ်လံာ်စီဆံၣ်လၢတၢ်ကမၣ်လီၤ.ကစၢ်ယုၤအစိကမိၤလီၤဆိဟ့ၣ်ပုၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ,အပူၤကွံာ်,ဒီးခါဆူမဲာ်ညါ,ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကွဲးဒ်သိးတၢ်ကွဲးခဲလၢကမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလီၤ.အရူဒိၣ်န့ၣ်အဝဲန့ၣ်န့ၣ်,ယုၤအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဟ့ၣ်လံာ်စီဆံၣ်တၢ်စိကမိၤဒိၣ်တုၣ်လၢတၢ်သံကွၢ်သံဒီးအိၣ်အလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်လီၤ.

သန့က့ပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ဟးဆွဲးတၢ်ကမၣ်လၢခဲးသလုးလၢပုၤတဖၣ်မၤဝဲဒီဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်ကွဲးစ့ၢ်ကိးလံာ်အတၢ်ကွီၣ်တဖၣ်ဒီးလံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါလီၤ.လၢကန့ၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ဟဲလီၤတဲာ်လၢမူခိၣ်အလီၢ်န့ၣ်,ပုၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးလၢညါတဖၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢလံာ်စီဆံၣ်ဟဲဒီဖျိစ့ၢ်ကိးလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ,ဒီဖျိတၢ်စံာ်တဲာ်တဆိဘၣ်တဆိလီၤ.တၢ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိကဲပုၤကွဲးလံာ်အံၤဘၣ်ဘျီဘၣ်ဒါဒီးယုၤဒီးပုၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်တဖၣ်ဖဲအတဲလံာ်စီဆံၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤအခါလီၤ.

အဒိန့ၣ်,လၢလံာ်မးသဲ ၂၂:၄၁-၄၄န့ၣ်ပဖးဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ-

**ဒီးပုၤဖၤရံၤရဲအိၣ်ဖျိၣ်ရိဖျိၣ်အဖၤမုၢ်ဒီး,ယုၤဒီးသံကွၢ်အိၣ်,ဒီးစံးဝဲဒၣ်,သုဝဲသ့ၣ်,လၢခရံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်,သုဆိကမိၣ်ဒ်လဲၣ်.မ့ၢ်မတၢ်တကၢ်အဖိခါလဲၣ်.ဒီးအဝဲသ့ၣ်စံးဘၣ်အိၣ်,မ့ၢ်ဖိၤဒါဝဲးအဖိခါလီၤ.အဝဲဒၣ်စံးဘၣ်အိၣ်,မ့ၢ်မုၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး,လၢသးအပူၤဘၣ်မနုၤဖိၤဒါဝဲးကိးအိၣ်လၢကစၢ်လဲၣ်,စံးဝဲဒၣ်,ယုၤစံးဘၣ်ယကစၢ်,ဆုၣ်နီၤလၢယစုထွဲ,တုၤယပာ်န့ၣ်န့ၣ်ဒါတဖၣ်လၢန့ၣ်ယီၢ်လီၤအလီၢ်တက့ၢ် (မးသဲ ၂၂:၄၁-၄၄).**

လၢတၢ်ကွဲးတတီၤအံၤယုၤဒီးသုစံးထီၣ်ပတြၢအဆၢဒိၣ် ၁၁၀း၁  
လၢကဒုးကမၢကမၣ်ပုၤဖၤရံၤရဲတဖၣ်ဒီဖျိယၢထီၣ်စိၤဒါဝဲးအဂ့ၢ်ဖျိဖျိရဲရဲ,လၢအမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်စံးထီၣ်ပတြၢလီၤ.ကစၢ်ယုၤဒီးမ့ၢ်ဂ့ၢ်,ဖၤရံၤရဲမ့ၢ်ဂ့ၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢမ့ၢ်ရံၣ်အမ့ၢ်ဖိၤဒါဝဲးအစၢအသ့ၣ်လီၤ.သန့က့လၢကိၢ်ဖၤလၢစတုၤလၢန့ၣ်ကယၢ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်,စိၤဒါဝဲးတကိးအစၢအသ့ၣ်လၢ“ကစၢ်”ဘၣ်.

အဆိဒီး,ယုၤဒီးသံကွၢ်ပုၤဖၤရံၤရဲလၢကရဲပုၤဘၣ်မနုၤဖိၤဒါဝဲးတဲထီၣ်ဖျဲးဝဲတၢ်ကတီၢ်ကစၢ်ဆူအဖိခါအအိၣ်လဲၣ်လီၤ.မၤနီၣ်လၢ,ယုၤဒီးအတၢ်ကတီၢ်အါအံၤ,သန့အသးလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢလံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါအံၤ,ဒီးသန့အသးစ့ၢ်ကိးလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်လီၤ.တၢ်အဒိဒ်အံၤအိၣ်ဝဲအါတီၤလၢပုၤကွဲးလံာ်စီဆံၣ်ဒီးစိၤမိၤရူ,ဝံယဂျါယၢ,ဝံယံးရမံယၢ,စိၤဒါဝဲး,စိၤပီလူး,ဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂၤတဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢယုၤအကလုၢ်ကထါအဂီၢ်လီၤ.တၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢအမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်အံၤဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကွဲးယုၤအကလုၢ်ကထါလံာ်စီဆံၣ်တဆံးတစ့ဘၣ်.

လၢတၢ်အဒိဖဲအံၤဒီးတၢ်အဒိအဂၤတဖၣ်အပူၤ,ပုၤဆိတလဲက့ၢ်တၢ်တဖၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲလၢခံကတၢ်လၢလံာ်စီဆံၣ်ဟဲထီၣ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်အိၣ်သးနီၢ်နီၢ်,ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်စံာ်တဲာ်တဆိဘၣ်တဆိလီၤ.ပုၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးန့ၣ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်

ကးပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢယုၤအတၢ်မၤလၢလံာ်စီဆံၣ်အဂီၢ်တကးဘၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်စံာ်တဲာ်တဆိလၢအပာ်ဃုာ်ဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်မၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.

ဖဲပကွၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အခါန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအရူဒိၣ်လၢပကကွၢ်စ့ၢ်ကိးအဝဲအတၢ်ထူးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါလီၤ.

### အိၣ်ပညိၣ် Meaning

လၢအဖျၢၣ်န့ၣ်ပတဲၣ်အိၣ်သ့ၣ်ဒၣ်အံၤလီၤ-လၢအဝဲသ့ၣ်ကမၤပိၣ်ခဲးသလုးလၢပျၢၤအံၤလၢအဃုသ့ၣ်ညါကစၢ် ယုၤအကလုၢ်ကထိၣ်လၢအိၣ်ပညိၣ်အိၣ်န့ၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤအလီၤန့ၣ်,ပုၤလၢအဆိတလဲတၢ်တဖၣ်ဃုအတၢ် ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အဆၢတဖၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်အပူၤ,အိၣ်ပညိၣ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢ အကွဲးလံာ်တဖၣ်,အတၢ်ပာ်သးလၢပုၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲးလံာ်ဆူအအိၣ်/အကမျၢၢ်တဖၣ်အဂီၢ်တခီလီၤ.

ခဲအံၤ,ပ

ကးပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢပုၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးလၢညါတဖၣ်တမ့ၢ်လၢအလီၤဖးလီၤတံၢ်လီၤခဲးဒီးခဲးသလုးလၢပျၢၤတဖၣ် ဖဲအထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်ဘၣ်.ဆၢကတီၢ်အိၣ်ဝဲလၢ,တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်လၢကျဲအါဘိ(Polyvalence) ဟဲၣ်ဖျါထီၣ်လၢပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်ကွဲးအပူၤလီၤ.အဒိန့ၣ်,လၢစီၤလူသၢၣ်အတၢ်ထုးထီၣ်လံာ် ထိခံးထီၣ်ပ

တၢ်အိၣ်ပညိၣ်အပူၤန့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်ကျဲကျဲတဘိအံၤလီၤ.မ့ၢ်န့ၣ်သက့ၣ်န့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ဘျိးဘၣ် ဒါလၢပကတဲလၢအဝဲသ့ၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ် ပာ်ဝဲအိၣ်ပညိၣ်ခိၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီးခဲးသလုးလၢအကျိးထံလံာ်တဖၣ်တက့ၢ်လီၤ.ဒီး,အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်န့ၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်လၢက အိၣ်မူမၤထွဲဝဲကသုလၢအအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၣ်ဝဲလၢအိၣ်ပညိၣ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်အ ပူၤလီၤ.လၢပုၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးတဖၣ်အဂီၢ်,တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သးစၢ်ဆၢလၢတၢ်စံၣ်စိတဲစိန့ၣ်အရ့ဒိၣ်လၢတၢ်ကျိးထံ အဂီၢ်လီၤ.

လၢပကန့ၢ်ပာ်ပုၤလၢအဆိတလဲတၢ်တဖၣ်အတၢ်သးစၢ်ဆၢလၢလံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်လီၤလီၤန့ၣ်,ဂ့ၢ်လၢ ပကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်အံၤအိၣ်တ့ၢ်လံလၢကီၢ်ယုၤရပမုၢ်န့ၣ်တဖၣ်စးထီၣ်လၢရံၤန့ၣ်စဲး စဲးလၢအမၤအသးဖဲတဆံယဲၣ်န့ၣ်ယၢ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ်လံလီၤ.

ရံၤန့ၣ်စဲးစဲးမ့ၢ်တမ့ၢ်“အိၣ်ဖျဲၣ်ကဒီးတဘျိ”မ့ၢ်မံၤလၢဘၣ်တၢ်သ့ၣ်အိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါဒၣ်အိၣ်ဖဲတၢ်မၤသီ ထီၣ်ရိမ့ၢ်ဒီးဟးလုၣ်အလံာ်အလဲၣ်တဖၣ်လၢအမၤအသးဖဲကီၢ်ယုၤရပမုၢ်န့ၣ်တချုးလၢရံၣ်ဖိၣ်မံးဂျၢၣ် / တၢ်ဆိ တလဲက့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကတီၢ်လီၤ.တချုးလၢရံၤန့ၣ်စဲးစဲးန့ၣ်,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်သ့ၣ်ညါဒၣ်တၢ်ကွဲးလၢပျၢၤ တဖၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ကျိးထံအိၣ်ဆူဟးလုၣ်အကျိၣ်,ဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကျိးထံန့ၣ်,အိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်တ ဖၣ်အတၢ်ပတၢ်ဆၢအဖီလံာ်လီၤ.လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တဖၣ်သးလိာ်သးအပူၤ,တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးဘျၢဝဲဒၣ်ဖျဲးထီၣ်,အၤ ရံၣ်ထီၣ်ထၢၣ်လံာ်ဒီးဟးလုၣ်အပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဆိၣ်ထွဲခရံၣ်ဖိအတၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ်အသး လီၤ.ဘၣ်ဆၢသန့ၣ်က့ၢ်လၢရံၤန့ၣ်စဲးစဲးအဆၢကတီၢ်,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အါဂၤဃုပုၤလၢအဆိၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်ဒီးသးက ထံၣ်န့ၣ်တၢ်ကွဲးလၢပျၢၤတဖၣ်လၢအစိဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ်လၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲန့ၣ်လီၤ.လၢ အလီၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ထုးထီၣ်တၢ်ကွဲးတဖၣ်အိၣ်ပညိၣ်ပုၤကွဲးလံာ်တဖၣ်ပာ်ဝဲအိၣ်ပညိၣ်လၢပကန့ၢ်ပာ်ပုၤအိၣ်အသးလီၤ .ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဃိ,တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အိၣ်ပညိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ဟံးန့ၣ်လံာ်လီၤလံာ်တဖၣ်အတၢ်စံၣ်စိတဲစိအိၣ်ပညိၣ်န့ၣ်ထီ ဒါလိာ်အသးဒီးတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သိၣ်လိဝဲလီၤ.

ခဲအံၤ,ဖဲရံၤန့ၣ်စဲးစဲးအဆၢကတီၢ်,လံာ်စိဆံၣ်လၢပုၤကွဲးဂ့ၢ်ထီၣ်အိၣ်လၢဟးလုၣ်ဒီးလၢစ့ၤတြီၤအကျိၣ်တ ဖၣ်ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်ရံၤလီၤအိၣ်ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒိၣ်လၢတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ပညိၣ်အဂီၢ်လီၤ.ဒ်ပထံၣ် တ့ၢ်လံအသး,တချုးလၢဆၢကတီၢ်ဖဲအံၤန့ၣ်,လံာ်စိဆံၣ်အဆၢတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ပညိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အ တၢ်ပတၢ်ဆၢအဖီလံာ်ဒီးအဘၣ်ဆိၣ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအလံာ်န့ၣ်ကျဲလီၤ.ဘၣ်ဆၢတုၤလၢတၢ်ပိ ဝဲထွဲက့ၢ်ရံၤန့ၣ်စဲးစဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်,ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအမၤလိလံာ်စိဆံၣ်အါဂၤ,လီၤဆိဒၣ်

တၢ်ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးတဖၣ်,စးထီၣ်ဖးလံာ်စိဆံၣ်လၢတၢ်သဘျုးအပူၤလၢအပူၤဖျဲးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲးဒီး အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၣ်အတၢ်ထုးထီၣ်အနီၣ်ပညိၣ်လၢတၢ်စံာ်စိတၢ်အနီၣ်ထံးဒီၣ်ဘိတဖၣ်အပူၤလီၤ.

ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးဖိတဖၣ်အတၢ်ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်အနီၣ်ထံးဒီၣ်ဘိတဖၣ်လံာ်မဲာ်ဖျါၣ်အနီၣ်ပညိၣ်လၢတၢ်ထုး ထီၣ်လံာ်ခဲလၢာ်အနီၣ်ပညိၣ်မ့ၢ်တၢ်အရ့ၣ်ဒိၣ်လၢတၢ်ကနၢ်ပၤဂီၢ်လံာ်စိဆံၣ်အနီၣ်ပညိၣ်လီၤ.ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် ကတိၤတၢ်လၢတၢ်သးဃုလီၤပလိာ်,အနီၣ်ပညိၣ်တမံၤဃီလၢလံာ်စိဆံၣ်ကိးဆၢဒဲးအဂီၢ်လီၤ.ဒဲးစံးမ့ၢ်တၢ်အတၢ်အာ န်လီၤအိၣ်လီၤဘၣ်ဃးတၢ်န့ၣ်(Westminster Confession of Faith)အဆၢဒိၣ်တၢ်,အဆၢဖိခွဲးဝဲအသိး,

**တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဒီးတၢ်ခဲလၢာ်လၢလံာ်စိဆံၣ်ကိးဆၢဒဲးတမ့ၢ်တၢ်အါဘၣ်,မ့ၢ်တမ့ၢ်တမံၤဃီလီၤ.**

ပကကိးတၢ်တထံၣ်အံၤလၢတၢ်တမံၤဃီ“တၢ်တခါဃီ”လီၤ.

မ့ၢ်လီၤ,ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးတဖၣ်သ့ၣ်ညါလၢလံာ်စိဆံၣ်အဆၢတဖၣ်တဲတၢ်အါန့ၢ်ဒီးလံာ်မဲာ်ဖျါၣ်လၢအဘၣ် တၢ်ကွဲးအီၤလၢအသိၣ်ယိယိဖိတက့ၢ်လီၤ.လံာ်စိဆံၣ်အါတီၤအိၣ်ဒီးအနီၣ်ပညိၣ်တဖၣ်ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ် မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအလဲၤတၢ်ယိာ်န့ၢ်ဒီးပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲသ့ဖဲအခါဆၢကတီၢ်အဝဲန့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ၢ်တၢ်အတက့ၢ်ခဲလၢာ်အံၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထဲတမံၤ,လၢအမ့ၢ်အတီၤဒီးအနီၣ်ပညိၣ်လၢပုၤနီၣ်ဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်မၤ သကိးတၢ်ဒီးတၢ်ကတိၤလၢပနၢ်ပၤဂီၢ်အီၤသ့လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤလီၤ.

အါန့ၣ်တၢ်ပာ်ဒိၣ်ပာ်ကဲပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ကွဲးဒီးတၢ်အရ့ၣ်ဒိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီန့ၣ်,ပူၤ ထီၣ်ဒါခဲးသလုးတဖၣ်အာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စိဆံၣ်လၢအရ့ၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်လံာ်လၢပနၢ်ပၤဂီၢ်အီၤညိၣ်လီၤ.

**တၢ်လၢပနၢ်ပၤဂီၢ်သ့Clarity**

လၢကထံၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢအနီၣ်ပညိၣ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဒီးလိာ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢကကျိးထံ လံာ်အဂီၢ်န့ၣ်,ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်တဲအါဝဲလၢလံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်တၢ်န့ၣ်ပၤဂီၢ်အီၤသ့လီၤ.လၢပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုး/ပူ ၁ဖရိၣ်ထဲးစံးဖိတဖၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်လၢအကတိၤတၢ်ရဲၣ်န့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအါမံၤဆိၣ်ထွဲဒီးဒိ န်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လီၤ.

အဆိကတၢ်တတီၤန့ၣ်,တၢ်ထုးထီၣ်စဲးကျဲးလံာ်လၢပူၤစိာ်သ့တဖၣ်ရၤလီၤအသးလၢတၢ်လီၤအါတီၤအ ဃီလံာ်စိဆံၣ်အါဘၣ်ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အီၤလီၤ.ဒီးလံာ်စိဆံၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အီၤအါထီၣ်အဃိ,လၢကျဲးတဘိ,ပူၤခရံၣ်ဖိတ ဖၣ်ဖးလံာ်စိဆံၣ်ဒၣ်အတၢ်သ့ဒီးအဝဲသ့ၣ်ခံကွဲးစိကွဲးလၢခဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဲလၢလံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါအနီ ၣ်ပညိၣ်တရဲဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤမ့ၢ်တၢ်တီၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.လၢခံတီၤတတီၤတခါ,ပူၤဒုပူၤဃီလၢအလဲၤ ဆိလၢအနၢ်ပၤဂီၢ်တဖၣ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်လၢကျိၣ်အါကျိၣ်လၢပူၤမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤအဂီၢ်အဃိဒီးကဲထီၣ်တၢ်အညိ လၢပူၤမ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤတဖၣ်ကထံၣ်ဘၣ်လံာ်စိဆံၣ်လၢအနၢ်ပၤဂီၢ်ဝဲသ့လၢအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ.လၢသၢတီၤတတီၤန့ၣ် ,ပူၤလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ဒုးစၢ်ဆၢစ့ၢ်ကိးတၢ်ထီၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ခံကွဲးစိကွဲးလၢလံာ်မဲာ်ဖျါၣ်တဖၣ်အနီ ၣ်ပညိၣ်အဃိမၤစၢ်ပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်လၢကပာ်တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်လၢတၢ်ခံကွဲးစိကွဲးဒီးဒဲးဘၣ် အတၢ်မၤတဖၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်တလိာ်ဘၣ်လၢကသန့ၣ်အသးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢကတဲအဝဲသ့ၣ် လၢလံာ်စိဆံၣ်အနီၣ်ပညိၣ်လဲၣ်ဘၣ်.တၢ်မၤကွဲးလံာ်စိဆံၣ်လၢကျဲးဒဲးအံၤတဖၣ်အံၤဒုးရၤလီၤတၢ်သ့ၣ်ညါလၢလံာ်စိဆံၣ်န့ ၣ်ဖျါဒိၣ်မးလီၤ.လံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်ပနၢ်ပၤဂီၢ်အီၤသ့ဒီးတမ့ၢ်တၢ်လၢအနီၣ်ပညိၣ်ဘၣ်ဒဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထံၣ်ဝဲဘၣ်

ပှၤခဲးသလုးဖိလၢအထီၣ်ဒါစီၤလူၤသၢၣ်ဒီးတၢ်ဆိတလဲလၢအမံၤမ့ၢ်အံၣ်ရူမးစံးဒၣ်လဲၣ်ကွဲးဝဲဒၣ်ဒ်အံၤ,

**.... ပှၤထူစံၣ်ဖိဒၣ်လဲၣ်ကနီၤပၢၢ်ယုၤကလုၢ်ကထါလီၤ.**

တၢ်လဲၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်ဒ်အံၤအိးထီၣ်ကျဲလၢပှၤဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးဖိလၢကအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢအရဲဒီး တူၢ်လိာ်လံာ်စီဆံၣ်တၢ်စိကမိၤလၢပှၤခရံၣ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.ဖဲပှၤဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးဖိဖးလံာ်စီဆံၣ်ကဒီးလၢခိၣ်ဃၤန့ၣ် ဆၢၣ်အပူၤန့ၣ်,တၢ်အုၣ်အသးသ့လၢလံာ်စီဆံၣ်တဘျီအံၤတမ့ၢ်လံာ်လၢအဒိပညီတဖျါန့ၣ်ဘၣ်,မ့ၢ်တဒိမ့ၢ်လံာ် လၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.ခဲအံၤ,ဖဲတၢ်ဆိတလဲတၢ်သီသီအခါန့ၣ်,အဆိကတၢ်ဆိဆဲၣ်န့ၣ်န့ၣ်,ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲး/ပှၤ ထီၣ်ဒါခဲသလုးတဖၣ်မုၢ်လၢသးခုဒိၣ်မးလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်ရဲၣ်လီၤ.လီၤကၢ်ဒ်သိးမ့ၢ်တၢ်ယိယိဖိလီၤ-ဖး ဒီးအိၣ်မူထွဲဒ်ယုၤအတၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်လၢအဖျါရဲၣ်အသိးတက့ၢ်.

သန့က့ၢ်ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဆဲးမၤတၢ်ခိဖျါကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ကထါ,ဒီးအဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ် ဒၣ်ဝဲန့ၣ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်အမ့ၢ်တၢ်အသိးဒီးအဝဲသ့ၣ်ကတိၤတၢ်အပတီၢ်ဒ်လံာ်စီဆံၣ်လၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤသ့အသိးလီၤ. အဝဲအံၤကဲထီၣ်တၢ်အုၣ်ခိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အဆၢတနီၤန့ၣ်ညီလၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤဒိၣ်န့ၣ်လံာ်စီဆံၣ်အကတဖၣ်လီၤ.

ဖဲအကဲထီၣ်တၢ်အုၣ်သးလၢလူၤသၢၣ်ရဲၣ်(ပှၤလၢအပိာ်လူၤသၢၣ်အံၣ်တဖၣ်)န့ၣ်တၢ်တမံၤ,ခဲလဲၣ်နံးစံး(ပှၤ လၢအပိာ်ခဲလဲၣ်အံၣ်)န့ၣ်စ့ၢ်ကိးတမံၤ,ဒီးစဝံးကလံာ်ယၤန့ၣ်(ပှၤပိာ်စွဲးကလံာ်အံၣ်)န့ၣ်စ့ၢ်ကိးတမံၤဒၣ်,အဃိဒီးပမ့ၢ် ပာ်ဖျိၣ်တၢ်ထံၣ်ခဲလၢာ်လၢအဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢအရဲအံၤဟ့ၣ်ကျဲလၢပၢကထံၣ်အိၤအါတိၤလီၤ.အနီၣ်ကီၢ် ဂီၢ်န့ၣ်,ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးအတၢ်ထံၣ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤကမၤကမၢ်လၢပၢဂီၢ်ဘၣ်.

ပှၤတၢ်မၤဖိစီပုးတရူးဒၣ်လဲၣ်အၢၣ်လီၤဝဲလၢလံာ်စီဆံၣ်အတီၤတနီၤမ့ၢ်တၢ်လၢအကီၢ်လၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤဖဲအ ဝဲကွဲး ၂ ပုးတရူး ၃:၁၆-

**ဒ်သိးအကတီၤတၢ်လၢအလံာ်ကွဲးခဲလၢာ်လၢအကတီၤတၢ်လၢအပူၤလၢတၢ်တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအ သိးလီၤ.လၢအဝဲန့ၣ်အပူၤတၢ်တနီၤနီၤပှၤနီၤပၢၢ်ကီၢ်,ပှၤတသ့ဘၣ်လံာ်ဒီးပှၤတဂၢၢ်တကျဲၤဘၣ်တဖၣ်န့ၣ် ,ဘိးကဒါဝဲ,ဒ်တၢ်ကွဲးအသးအကတဖၣ်အသိးစ့ၢ်ကိး,လၢအစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်ဟးဂီၢ်အဂီၢ်လီၤ(၂ပုးတရူး ၁၆).**

ပကပာ်သျှင်ပာ်သးလၢစီပုးတရူးကွဲးဝဲဒ်လဲၣ်-အဝဲတတဲလၢစီပီလူးအတၢ်ကွဲးခဲလၢာ်န့ၣ်ပၢၢ်အိၤညီဘၣ်,တ မ့ၢ်အတဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢမ့ၢ်တၢ်အကီၢ်လၢပၢနီၤပၢၢ်ဘၣ်.မ့ၢ်တဒိ,အဝဲတဝဲလၢတၢ်တနီၤနီၤလၢစီပီလူးကွဲးဝဲန့ၣ်မ့ၢ် တၢ်လၢအကီၢ်လၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤလီၤ.

အဃိသတးဒီး,လၢအလီၤဆိဒီးခဲးသလုးလၢပျၢတဖၣ်,ပှၤဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် န့ၣ်ယုၤထီၣ်ထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဖိခိၣ်လီၤ.ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးန့ၣ်ပၢၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်ယုၤအတၢ်လီၣ်ဖျါဒိ ဖျါလံာ်စီဆံၣ်သ့လီၤ.အဝဲသ့ၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆံၣ်လၢပၢနီၤပၢၢ်အိၤသ့ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အဃိလံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ဒီးအ စိကမိၤဒိၣ်တုၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခဲအံၤဖဲပကွၢ်ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆံၣ်ဝံၤအလီၤခံ,ပကကွၢ်သကိးစ့ၢ်ကိးဖရိၣ်ထဲးစံးထဲး အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤ Authority of the Church**

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်အသိး, ပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်သန့အသးလၢတၢ်ထံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ထီၣ်ပှၤထီၣ်ဂဲၤ  
လၢတၢ်ကွဲးလံာ်စိဆံၣ်, လံာ်စိဆံၣ်လၢပနၢ်ပၢၤသ့လၢကဆၢထၢၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်မ့ၢ်ထဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်သံကွၢ်  
အလီၢ်တအိၣ်လၢတၢ်မၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလီၤ. သန့က့, ပ  
ကားသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးလၢဖရိၣ်ထဲးစိထဲးတမ့ၢ်လၢအထီဒါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤအယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်.  
လၢအထီဒါလိာ်သးဒီးတၢ်အံၤ, ဖရိၣ်ထဲးစိထဲးန့ၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါအိၣ်ဒီးအစိကမိၤ, ဘၣ်ဆၣ်တူၢ်  
လိာ်ထဲလၢတၢ်စိကမိၤအဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအကဲခံမံၤတမံၤဒီးအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိအဖီလၢလီၤ.

ကမ့ၢ်တၢ်လၢအမၤစၢၤပှၤဖဲပဃုသ့ၣ်ညါဖရိၣ်ထဲးစိထဲးအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤဖဲပကွၢ်  
ကျဲးခံဘိလီၤ. တၢ်တမံၤ, ဖရိၣ်ထဲးစိထဲးန့ၢ်ပၢၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အစိကမိၤဒ်လဲၣ်. ဒီးခံမံၤတမံၤ, အဝဲ  
သ့ၣ်န့ၢ်ပၢၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢဆၢကတီၢ်ခဲအံၤအစိကမိၤဒ်လဲၣ်. အဆိကတၢ်ပကွၢ်သကိးဖရိၣ်ထဲးစိထဲးအတၢ်ထံၣ်  
ဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအပူၤကွံာ်အဂ့ၢ်လီၤ.

**တၢ်စိကမိၤလၢအပူၤကွံာ် Past Authority**

မ့ၢ်တၢ်အကီၢ်လၢပဂီၢ်လၢပကထံၣ်မ့ၢ်တၢ်အံၤဘၣ်ဆၣ်, ဖရိၣ်ထဲးစိထဲးလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်တၢ်နီၣ်ဒီးပာ်ပ  
နီၣ်ပၢၤသ့ၣ်လၢပှၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ်လီၤ. ပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ပံးဃာ်ဒီးတၢ်  
အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအဂံၢ်ဆူၣ်ဒီးအဂ့ၢ်တဖၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲလၢသးစိဆံၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢညါတ  
ဖၣ်ကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအရ့ဒ်အါမံၤလၢကဘၣ်တၢ်မၤနီၣ်အီၤလၢခရံၣ်ဖိလၢအဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်  
လီၤ.

ဒ်ပထံၣ်တ့ၢ်လံတၢ်မၤလိလၢအပူၤကွံာ်အသိး, ပှၤဆီတလဲတၢ်တဖၣ်တဲဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံၣ်အစိကမိၤလၢအ  
အိၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီစိၣ်လၢစခရံးပံထူရၣ်, “ထဲလံာ်စိဆံၣ်တဘျီဒါ” လီၤ. မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤသးအုးလၢပှၤခရံၣ်ဖိ  
လၢအအိၣ်ဖျိၣ်ကဒီးတစုတဖၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်န့ၢ်ပၢၤလၢအကမၣ်လၢတၢ်သိၣ်လိစိၣ်လၢစခရံးပံထူရၣ်အပူၤအဃိ  
လီၤ.

လၢမုၢ်နံၤတဖၣ်အံၤပှၤခရံၣ်ဖိအိၣ်ဖျိၣ်ဖျိၣ်ကဒီးတစုတဖၣ်န့ၣ်လၢစိၣ်လၢစခရံးပံထူရၣ်န့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်ပ  
ကားအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမိၤဘၣ်ထဲလံာ်စိဆံၣ်တဘျီဒါအိၣ်ဒီးအစိကမိၤလီၤ. သန့က့အဝဲအံၤတမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ပညါလၢပှၤ  
ဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ပံးန့ၢ်ဝဲဘၣ်, ဒီးတမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးထဲလံာ်စိဆံၣ်တဘျီဒါ/စိၣ်လၢစခရံးပံထူရၣ်အိၣ်ပညါလၢ  
အ

မ့ၢ်အမ့ၢ်အတီဘၣ်. ပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်တူၢ်လိာ်စိၣ်လၢစခရံးပံထူရၣ်တမ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လံာ်စိဆံၣ်အိၣ်  
ဒီးအစိကမိၤထဲတဘျီလၢပှၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အဂီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်တမီအဝဲသ့ၣ်ပာ်အိၣ်ပညါလၢလံာ်စိဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢ  
ပသံကွၢ်သံဒီးအစိကမိၤအလီၢ်တအိၣ်လၢပှၤစ့ၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်အဂီၢ်လီၤ. သိၣ်မ့ၢ်လီၤဆီဘၣ်ပှၤဘၣ်ဆၣ်, ပှၤထီဒါ  
ခဲးသလုးတဖၣ်ပံးဃာ်ဂၢၢ်ကျၢၤတၢ်ထံၣ်တမံၤအံၤလၢအမ့ၢ်ထဲလံာ်စိဆံၣ်တဘျီဒါတမ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ပာ်တ့ၢ်တၢ်  
စိကမိၤအဂၤတဖၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်တမီအဝဲသ့ၣ်ပာ်လုၢ်ပာ်ပှၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမိၤဒ်မးအဃိလီၤ.

လၢပကသ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢၤအါထီၣ်အဂီၢ်, ဂ့ၢ်လၢပကကွၢ်သကိးဝဲးစိမံထၢၣ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤဘၣ်ဃး  
တၢ်န့ၢ်(Westminster Confession of Faith)အဆၢဒ်(၁) , အဆၢဖိ(၁၀)-

စံၣ်ညီၣ်ကွီၣ်လၢအဒိၣ်ကတၢၢ်,လၢအကဘၣ်ဆၢတဲာ်တၢ်စ့ၣ်တၢ်န့ၣ်တၢ်ဘျုးတၢ်ဘျီအတၢၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ခဲလၢာ်  
,ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်ခဲလၢာ်ပုၤလၢပျၢၤလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်အတၢၢ်ထံၣ်,ပုၤကညီအတၢၢ်သိၣ်လိသီလိ,ဒီး  
:သးခဲလၢာ်,ကဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်,ဒီးလၢအလံာ်တၢ်ကတိၤအပိတၢ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဘျး,ကဲသ့ထဲသးစီဆုံလၢ  
အကတိၤတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ.

လံာ်ဖိအဆၢဒိၣ်အံၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢသးစီဆုံကတိၤတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤဒီးလံာ်စီဆုံမ့ၢ်“စံၣ်ညီၣ်ကွီၣ်လၢ  
အကဆၢတဲာ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢတၢ်ဘျုးတၢ်ဘျီအပူၤခဲလၢာ်”လၢတၢ်ကတိၤအဂၤတဖျၢၣ်,တၢ်စံၣ်ညီၣ်ခဲလၢာ်လၢတ  
ၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်ကဘၣ်မၤဒ်သိးလံာ်စီဆုံအတၢၢ်တဲအသိးလီၤ.သနၢ်က့ၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢတၢ်ကတိၤလၢအသ့ဝဲဖဲ  
အံၤတက့ၢ်.သးစီဆုံ,ကတိၤတၢ်လၢလံာ်စီဆုံအပူၤ,မ့ၢ်“စံၣ်ညီၣ်ကွီၣ်လၢအဒိၣ်ကတၢၢ်”လီၤ.ခဲအံၤ,တၢ်တခါခါမ့ၢ်  
ကဲစံၣ်ညီၣ်ကွီၣ်လၢအဒိၣ်ကတၢၢ်န့ၣ်,တၢ်လၢအပိာ်ထီၣ်အခံၤလၢစံၣ်ညီၣ်ကွီၣ်လၢအဂၤတဖၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအဒိၣ်  
ဘၣ်.အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်,တၢ်အၢၣ်လီၤအံၤယၤထီၣ်တၢ်စိကမိၤအဂၤတဖၣ်လၢလံာ်တဆၢဖိအံၤအပူၤလီၤ.လၢအပူၤ  
ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်အပတီၢ်လၢအဖျါလၢအရ့ၣ်ဒိၣ်တဖၣ်,ယၤထီၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်,ပုၤကွဲးလံာ်လၢပျၢၤတဖၣ်(မ့  
တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပၢ်တဖၣ်);ပုၤကညီအတၢၢ်သိၣ်လိသီလိ,အဒိပညီမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိသီလိတဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်  
အပူၤလၢအပူၤကွံာ်ဒီးခဲအံၤ;ဒီးသးတဖၣ်,အဝဲန့ၣ်,မ့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢပပူၤမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဘၣ်သးတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤမံၤလီၤ.  
ဝဲးစံမ့ၢ်ထၢၣ်အတၢၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတီၢ်နီၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်စိကမိၤတဖၣ်အံၤ,သနၢ်က့ၢ်ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အစိကမိၤလၢခံပ  
တီၢ်တပတီၢ်,တၢ်စိကမိၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်စိကမိၤဒိၣ်တုာ်လံာ်စီဆုံအဖိလၢလီၤ.

ခဲအံၤခဲးသလုးအပူၤမၤလိယုဂ်ပိညါဒ်တဖၣ်ပာ်ဒုၣ်ပာ်ကမၢ်ပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ခိဖျါအဝဲသ့ၣ်ထီ  
ဒါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤ,သနၢ်က့ၢ်ပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဂ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢတထီဒါတၢ်သိၣ်လိအပူၤ  
ကွံာ်ဒိတၢ်သိၣ်လိဘၣ်သးထဲလံာ်စီဆုံတဘျုးဖါ/စိၣ်လၢစံးပိထူရၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်တခါန့ၣ်,ပုၤထီဒါခဲးသလုးဖိလၢညါတဖၣ်ဆိၣ်ထွဲတၢ်ထံၣ်တဖၣ်အံၤလၢပၢ်လၢပျၢၤတဖၣ်ကွဲးဝဲလီၤ.  
အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်,ဒ်ခဲးလဲဘဲနဲအကွီဘၣ်သးခရံၣ်ဖိအတၢၢ်ဘျုးတၢ်ဘျီ(Calvin's Institute of the  
Christion Religion)ဘၣ်ကွဲးဒီးဘျီဘၣ်ဝဲအဘျီခံဆံအသိး,ပထံၣ်ဘၣ်လၢခဲလဲဘဲနဲပာ်ဖျိၣ်ပၢ်လၢပျၢၤတဖၣ်အ  
တၢ်ထံၣ်လီၤ.ခံခါတခါ,လံာ်တတီၤလၢခဲလဲဘဲနဲအကွီဘၣ်သးခရံၣ်ဖိအတၢၢ်ဘျုးတၢ်ဘျီလီၣ်ဖျါထီၣ်အတၢၢ်ထံၣ်ဘၣ်  
သးတၢ်အိၣ်  
ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အစိကမိၤန့ၣ်တဲဝဲဒ်အံၤလီၤ.

ပကကနၢ်သကိးခဲလဲဘဲနဲတဲဝဲလၢအလံာ်လွံာ်ဘျုးတဘျုးအပူၤ-

ဖဲအံၤတမ့ၢ်ယတဲအါတၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်ခဲလၢာ်ကဘၣ်တၢ်ပဲာ်ကွံာ်အိၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်အတၢၢ်မၤတဖၣ်က  
ဘၣ်ပတုာ်န့ၣ်ဘၣ်,ဒီး(ဒ်တၢ်တဲတုာ်ဝဲအသိး)ကဘၣ်တၢ်ပာ်တုာ်ကွံာ်အိၣ်လၢတန့ၢ်မ့ၢ်အတီၢ်ပူၤဘၣ်.“သ  
နၢ်က့ၢ်”သုကတဲလၢ,“နပာ်ဆံး/နထူးဖျိၣ်လီၤတၢ်ခဲလၢာ်အပတီၢ်,ဒ်သိးပုၤကီးဂၤကအိၣ်ဒီးတၢ်အဘၣ်လၢ  
ကတူၢ်လိာ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ကထီဒါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အတၢၢ်ဆၢတဲာ်လီၤ.”တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဘၣ်!သနၢ်က့ၢ်တဘျီလၢလ  
ၢ်ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အတၢၢ်ဆၢတဲာ်ဟဲထီၣ်န့ၣ်,ယအဲၣ်ဒီးလၢပုၤကဆိကမိၣ်အိၣ်လီၤတံာ်လီၤဆဲးလၢတ  
ၢ်ကူၣ်သ့အပူၤတၢ်ဆိမိၣ်လၢပုၤဟဲတီၣ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်ဖဲမဆၢကတီၢ်အခါဖဲလဲၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်မနုၤလဲၣ်,အတၢၢ်တူၢ်ခိ  
ၣ်ပာ်သးဒ်လဲၣ်,ဒီးပုၤကညီမနုၤတဖၣ်ပာ်ဃုာ်လဲၣ်;ဝံၤဒီးကသမံသမိးလံာ်စီဆုံလၢအဘၣ်သးလိာ်သး-ဒီး  
ကမၤတၢ်အံၤလၢတၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အဒိပညီန့ၣ်ကအိၣ်ဒီးအတယၢ်ဒီးကကဲထီၣ်



**တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဆိကတၢ်တပတီၢ်လၢအကဆုၤပုၤန့ၣ်လီၤ.န့ၣ်သက့,တဘၣ်မၤဘၢကွံာ်တၢ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤ ထီၣ်တဖၣ်ဘၣ်.**

တၢ်ထံၣ်လၢအရူၣ်ဒိၣ်တဖၣ်တဲပၢၢ်ထီၣ်လၢခဲလဲၣ်အတၢ်ကတိၤဖဲအံၤလီၤ.တၢ်တခါ,အဝဲတဂူထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်

ကားသ့ၣ်ညါအိၣ်ဒိၣ်တၢ်စံၣ်စါတဲစါအသိးလီၤ.အဝဲသ့ၣ်တမ့ၢ်ပုၤလၢအိၣ်လၢတၢ်ဆၢကတိၤအချၢဘၣ်,တမ့ၢ်တၢ် လီၣ်ဖျါလီၤလၢအပဲလၢယုၤအအိၣ်ဘၣ်.ဖဲရံၤန့ၣ်စဲးအဆၢကတိၤတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်အကျိၤအကျဲတဖၣ်-ပၢ် အတၢ်သးစၢၢ်ဆၢလၢလံာ်လၢတၢ်ကွဲးအိၣ်လၢတၢ်ဆၢကတိၤဖဲန့ၣ်ဒိၣ်တၢ်စံၣ်စါတဲစါ-

ကားဖျါထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အကျိၤလီၤ.ပုၤစူၢ်က့ၤန့ၣ်က့ၤတၢ်ကြး  
“ဆိကမိၣ်ထံထံလၢအဆၢကတိၤဖဲလဲၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်မနုၤလဲၣ်,တၢ်ပၢ်သးဒိၣ်လဲၣ်,ဒီးပုၤကညီမနုၤတဖၣ်ပၢ်လဲၣ်လီၤ.”

ခံမံၤတမံၤ,တမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤကမၤကမၤလၢပကထံၣ်လၢတၢ်သိၣ်လိသီလိဘၣ်ဃးစိၣ်လၢစးရံးပိထူ ရၣ်ဆုၤခဲလဲၣ်အံၤဒိၣ်သိးကမၤစၢၢ်အိၣ်လၢတၢ်သိၣ်လိလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ပူၤ

ကားဘၣ်တၢ်ခံကွဲးစါကွဲးအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အပူၤဘၣ်လီၤ.အဝဲပၢ်လီၤဝဲဒိၣ်အံၤ,“လံာ်စိဆံၣ်အပတီၢ်”  
ကားဘၣ်တၢ်လူၤပိာ်မၤထွဲအိၣ်လီၤ.

န့ၣ်က့ၤသၢမံၤတမံၤ,ဒီးအရူၣ်ဒိၣ်ကတၢ်လၢပတၢ်တီၢ်ပၢ်လၢတၢ်မၤလိတဘျီအံၤအဂီၢ်,ခဲလဲၣ်အံၤတဲဝဲလၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်

ကားဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အိၣ်“ဒိတၢ်စံၣ်ညီၣ်အဆိကတၢ်တပတီၢ်”အသိးလီၤ.အဝဲန့ၣ်ပၢ်ဝဲအိၣ်ပညီၣ်လၢ,တၢ်အိၣ်ဖိၣ် န့ၣ်လၢအအိၣ်တ့ၢ်ယံာ်လံာ်ဒီးလၢပုၤလံာ်လံာ်အတၢ်ထံၣ်တဖၣ်န့ၣ်

ကားဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အိၣ်ဒိၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆိပၢ်စၢၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်တပတီၢ်အသိးလီၤ.ပ  
ကားတူၢ်လိာ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိလၢပတူၢ်လိာ်သ့တဖၣ်,ဘၣ်ဆၣ်တူၤလၢအထီဒါလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိန့ၣ် ပကြးဟးဆဲးအိၣ်လီၤ.

ခဲလဲၣ်အံၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ်လၢအဆုၤအဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်ဘၣ်ဆၣ်အ ဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤတဂၤလၢအမၤတၢ်တဲာ်တဲာ်ဖျါဖျါလီၤတံာ်လီၤဆဲးလီၤ.မ့ၢ်ပုၤလၢအမၤတၢ်လၢအဂံၢ်ဒိၣ်ထံးလီၤ.ပုၤဖ န့ၣ်ထဲးစဲးဖိအါဂၤန့ၣ်ပၢ်တၢ်စိကမိၤလၢအထီအံၤ

ကားဘၣ်တၢ်ပၢ်ပနီၣ်အိၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ပၢ်ဒိၣ်ပၢ်လၢပုၤတဖၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိသီလိလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤအဃိ လီၤ.အဝဲသ့ၣ်ပၢ်ကဲတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အစိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်ဒိၣ်အတူၢ်လိာ်ဆိဝဲအသိး,လၢအန့ၣ်ပၢ်ဝဲလၢတၢ်စိကမိၤ အံၤဘၣ်တၢ်ပၢ်အိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်ယုၤကလုာ်ကထိလၢအစိကမိၤဒိၣ်တုာ်လီၤ.

**ခ့ၢ်ဆၢကတီၢ်ပုၤဖရိၣ်ထဲးစဲးဖိအစိကမိၤတဖၣ်Contemporary Protestant Authorities**

ဒိနတီၢ်နီၣ်ကဘၣ်အသိး,ပုၤခဲးသလုးအတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢပုၤတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမိၤသံ သံမံမံလၢအပၢ်ဒိၣ်ဝဲပၢ်တူၤလၢပုၤပၢ်ကဲအိၣ်လၢအပတီၢ်ထီကတၢ်လီၤ.ပုၤဖရိၣ်ထဲးစဲးလၢအဆိတလဲတၢ် တဖၣ်ထီဒါတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အစိကမိၤတဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အိၣ်လၢအတ  
ကားဘၣ်တၢ်သံကွဲးသံဒီးအိၣ်လီၤ.ပၤပၤ,တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ခိၣ်န့ၣ်,ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢအိၣ်ဒီးအစိကမိၤ ၤအဂၤတဖၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢအမၤကမၤတၢ်သ့ဒီးပုၤတလၢတပွဲတဖၣ်လီၤ.

ခဲအံၤ,မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒ်န့ၣ်လၢပကန့ၢ်ပၤဖရိၣ်ထဲးစံးထဲး/ပှၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးဖိတဖၣ်ပၢ်ကဲသရၣ်ဒ်န့ၣ်ပၢ်စုလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤတဖၣ်လီၤ.ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီး,ဒီးကထာၣ်တဖၣ်  
ကားန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ပၢ်ကဲအါအါဖဲအဝဲသ့ဒ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်မၤသီထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒ်ဆူမဲၣ်ညါလီၤ.အနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်,ပှၤထီၣ်ဒါခဲး သလုးလၢတၢ်ဘျီတၢ်ဘါကရူၢ်ကရၢတဒ်သိးတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤ,တၢ်န့ၣ်အတက့ၢ်,ဒီးအတၢ် ဂ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒ်ဝဲလၢအဘၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်အိၣ်ဒ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤခံပတီၢ်တပတီၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလီၤ

ဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးလၢညါတဖၣ်ပၢ်ကဲဒ်ဒ်ပှၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒ်လၢအဘၣ်တၢ်ပၢ်စုဒီးလၢခ့ၢ်ဆၢကတီၢ်ခီ ဖျိလၢအဝဲသ့ဒ်န့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံန့ၣ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ်လၢပှၤလၢအပိၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အခံတဖၣ်ဘၣ်ဒီးပၢ်ဒ်န့ၣ်ပၢ် ကဲတၢ်စိကမိၤတဖၣ်လၢယုၤပၢ်လီၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလီၤ.

လံာ်စီဆုံအတီၤအါတီၤတဲဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ,ဘၣ်ဆၣ်ပကဟံးန့ၢ်အဒိလၢစီပီလူးအတၢ်သိၣ်လိလၢစီ တံတူးအဂီၢ်ဖဲ(တံတူး ၂:၁,၁၅)ဖဲန့ၣ်ပထံၣ်တၢ်ကတီၤတဖၣ်အံၤ-

**မ့ၢ်နဲဒ်ဒ်အံၤကတီၤတၢ်လၢအ**

ကားဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအဂ့ၢ်အဘၣ်,ဒ်သိးပိာ်ခွါသးပှၤတဖၣ်ကမ့ၢ်ပှၤကီၢ်အသး,ပှၤပၢ်အသးသပှၤပှၤ ၣ်,ပှၤကဒုလီၤတံၢ်,ပှၤလၢအအိၣ်ဆူၣ်လၢတၢ်န့ၣ်အပူၤ,တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ကတီၤနဲ,ဒီးသဆၣ်ထီၣ်ပှၤအခံ,ဒီးသိ န့ၣ်ဃီၣ်တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်မၤလိာ်ခဲလၢာ်တက့ၢ်.မၤပှၤသုတမၤတရီတပါန့ၣ်တကတဂ့ၢ်(တံတူး ၂:၁,၁၅).

ပှၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးလၢညါတဖၣ်မၤနီၣ်ဝဲလၢတၢ်ကွဲးအါတီၤဒ်အံၤအသိးသိၣ်လိပှၤလၢအပိၣ်ခရံၣ်အခံတဖၣ် ကဘၣ်အးလီၤအသးတသ့ဖဲအသ့ဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်အအိၣ်လီၤ.တၢ်သျှင်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒ်တဖၣ်တၢ်မၤ လၢပှၤတကတဂ့ၢ်တကတဂ့ၢ်တၢ်ကရၢကရီတဖုဂ့ၢ်တဖုဂ့ၢ်မၤလီၤဖးအသးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤသ့ဘၣ်.

ဒ်သိးတၢ်ဘၣ်ဘျီးဘၣ်ဒါကအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤအဘၣ်စၢၤအဂီၢ်န့ၣ်တၢ်ကတီၤလၢ ပှၤညါန့ၣ်သ့ဝဲပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အကျါမ့ၢ်ဝဲ“တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢတၢ်ဆီတလဲအံၤဆီတလဲအသးထီၣ် လီၤ”မ့ၢ်တမ့ၢ်တခီဒ်လးတုၣ်အတၢ်ကတီၤဖုၣ်ကီၢ်ဖိ(ဖဲမၤဖုၣ်ရံၣ်ဖီးမဲနဲဒ်)-“ထီၣ်ဆီတလဲအသး”လီၤ.တၢ်ကတီၤ လၢပှၤညါန့ၣ်သ့ဝဲအံၤဒုးသ့ညါလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဒုလၢအဆီတလဲအသးအံၤပၢ်နီၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိ ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရ့ဒ်ဒ်န့ၣ်ကယၢၣ်,အစိကမိၤအံၤအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ခံကွၢ်စီကွၢ်အဖီလၢလီၤ.

ခဲအံၤပကွၢ်သကိးခဲသလုးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢပျၢၤအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအဆီတလဲအသးဝံးန့ၣ်,ပက ကွၢ်သကိးတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီအသီတခါလၢတၢ်မၤလိတခါအံၤအပူၤလီၤ.-ပှၤဖရိၣ်ထဲးစံးထဲးဖိတဖၣ်  
ကားထံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ်?လၢပစီဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပ  
ကားန့ၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအစိကမိၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤဒ်လဲၣ်?

**ပှၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးဖိလၢစီခဲအံၤတဖၣ် Contemporary Protestantism**

ပစံးဆၢတၢ်သံကွၢ်တဖၣ်အံၤအဆီကတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆုံ,ဒီးခံမံတမံတၢ်ဂ့ၢ်တနီၤလၢပ  
ကားပၢ်သျှင်ပၢ်သးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢမုၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤအဂ့ၢ်လီၤ.အဆီကတၢ်ပကကွၢ်သကိးလံာ်စီ ဆုံအတၢ်သိၣ်လိသီလိလီၤ.

**လံာ်စိဆံ့အစိကမီၤ Authority of Scripture**

ပကူၤသကိးတၢ်ထံာ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံ့စိဖျါတၢ်ဂ့ၢ်သၢမံၤလၢပကူၤဆၢၣ်မဲာ်လၢ တၢ်မၤလိအံၤအပူၤလီၤ-တၢ်လၢအထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢလံာ်စိဆံ့အပူၤ,လံာ်စိဆံ့အစိပညီဒီးလံာ်စိဆံ့လၢပနၢ်ပၢၢ် အစီၤသ့လီၤ.လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤတၢ်နၢ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤပိာ်ဒ်ဒၣ်ပူၤလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ် အတၢ်ထံာ်လီၤ.ပကူၤသကိးတၢ်ထံာ်အံၤဒီးတၢ်အလုၢ်အပူၤ,စးထီၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤအတၢ်ထံာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဘၣ်ဃးလံာ်စိဆံ့အတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလီၤ.

**တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤ Inspiration**

ပူၤကိးဂၤဒဲးလၢအကိးလီၤအသးဒီးမ့ၢ်ပူၤခရံၣ်ဖိဖရိၣ်ထဲးစဲထဲးတဖၣ်န့ၣ်ကဆိၣ်ထွဲတၢ်နၢ်လၢအမ့ၢ်လံာ် စိဆံ့မ့ၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထိလၢအဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအစီၤလၢကစၢ်ယွၤလီၤ.သနၢ်က့ၤ,တၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်အိၣ် ဘၣ်ဃးပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အတၢ်သိၣ်လိဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤန့ၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်ဘျီးဘၣ် ဒါတၢ်ရဲၣ်လီၤအစီၤလၢပဆၢကတီၢ်လီၤ.

လၢခရံၣ်ဖိဖရိၣ်ထဲးစဲထဲးတဖၣ်အကျါတၢ်ထံာ်ဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢပူၤသ့ၣ်ညါအါကတၢ်အိၣ် သၢခါလီၤ.လၢတၢ်ထံာ်အနီၣ်ထီၣ်လၢအကတၢ်လၢအဝဲတကဟ့ၣ်မ့ၢ်“တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအါဒၣ်တက့ၢ်လၢပူၤ ကညီ”,လၢအကတၢ်လၢအအံၤတခါန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကိးအစီၤလၢ“တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်လၢကစၢ် ယွၤ”ဒီးတၢ်ထံာ်လၢတၢ်ခံမံၤအံၤအခၢၣ်သးတခါတၢ်ကိးအစီၤလၢ,“တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢအဖိးမံ”လီၤ.ပကူၤ သကိးတၢ်ထံာ်သၢခါအံၤဖျါကိာ်လီၤ.

တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအါတက့ၢ်လၢပူၤကညီန့ၣ်ညီန့ၣ်ခရံၣ်ဖိလၢအထံာ်တၢ်လၢတၢ်သဘျီအပူၤတဖၣ်သ့ဝဲ လီၤ.အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံာ်န့ၣ်,လံာ်စိဆံ့န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအစီၤလၢပူၤကညီတဖၣ်,လီၤကိးဒီးရှ့းစဲဖံယၤ,ရဲမဲ သၢၣ်ရဲးထံ,မ့တမ့ၢ်လီၤဘးကဲလၢအဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢကကွဲးအလံာ်လီၤ.ကစၢ်ယွၤမၤဟူးဂဲၤပူၤကွဲးလံာ် စိဆံ့တဖၣ်,သနၢ်က့ၤအဝဲတကဲပူၤလၢအဟ့ၣ်ကူၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢကကွဲးတၢ်မနုၤလဲၣ်ဘၣ်.လၢတၢ်ထံာ်ဖဲ အံၤ,လံာ်စိဆံ့မ့ၢ်ပူၤကညီအတၢ်ထံာ်တဖၣ်လီၤ.လံာ်စိဆံ့မ့ၢ်တလၢတပျဲလီၤတူၢ်လီၤကံာ်အဃိအိၣ်ဒီးတၢ်စိကမီၤ လၢတၢ်အိၣ်ဖျါအစိခိၣ်တသ့ဘၣ်.ခဲအံၤ,တလိၣ်လၢပတဲအါဘၣ်,တၢ်ထံာ်ဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤဒ်အံၤတ ကလုာ်န့ၣ်

ကားဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဒါအစီၤလၢပူၤလၢအအိၣ်ဒီးပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အသး,စိဖျါလၢတၢ်ထံာ်အံၤပာ်တ့ၢ်ကွံာ်ခ ရံၣ်ဖိဖရိၣ်ထဲးစဲထဲးအတၢ်အာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်စိၣ်ယၣ်ခရံးထူရုလၢအမ့ၢ်ထဲလံာ်စိဆံ့တဘျီဒီးလၢအဝဲသ့ၣ်ထီဒါ လံာ်စိဆံ့လၢပနၢ်န့ၣ်သ့ဒီးလံာ်စိဆံ့လၢအိၣ်ဒီးအစိကမီၤဒိၣ်တုာ်အဃိလီၤ.

လၢနီၣ်ထီၣ်အကတၢ်လၢအဝဲတကဟ့ၣ်“တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်လၢပူၤ”လီၤ.မ့တမ့ၢ် တဘျီတခါတၢ်ကိးအစီၤလၢ,“ကစၢ်ယွၤကိးထီၣ်လံာ်ကိးဖျါဒဲး”,တၢ်ထံာ်အံၤအာၣ်လီၤလၢပူၤကွဲးလံာ်စိဆံ့တဖၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဂဲၤဖဲအကွဲးလံာ်အခါလီၤ.လၢတၢ်ထံာ်အံၤအပူၤ,ကစၢ်ယွၤအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမ့ၢ်ပူၤကွဲးလံာ်, ဒီးပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ်မ့ၢ်ပူၤလၢကွဲးလီၤတၢ်လၢကစၢ်ယွၤတဲဝဲတဖၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်ကွဲးခဲလၢာ်န့ၣ်,တၢ် ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤတခါအံၤဆူၣ်ခိၣ်ပူၤလၢစိၣ်လုာ်စဲရံးမဲထူရုအချၢခိၣ်ပူၤလၢအဝဲထီဒါပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအကွဲးလံာ်တဖၣ် အတၢ်စံာ်စါတဲစါဒီးတၢ်အစိပညီလၢအအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိတဖၣ်အဃိလီၤ.ဒ်ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်မၤနီၣ်ဝဲ လီၤတံာ်လီၤဆဲးဝဲလၢ-ဖဲပထီဒါလံာ်စိဆံ့အတၢ်ကတီၢ်အဖျါလၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအစီၤဒ်အိၣ်ထံးခိၣ်ဘိကွဲးသးအသး န့ၣ်,လံာ်စိဆံ့အစိကမီၤလၢပအိၣ်မူမၤထွဲသ့တဖၣ်အိၣ်သဒါဝဲလီၤ.လံာ်စိဆံ့အစိပညီန့ၣ်ပခံကွဲးစိကွဲးဒီးပိာ်ထွဲအ

ခံတသ့လၢဘၣ်.ပဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်ပူၤလၢပကဆိကမိၣ်ပတၢ်ထံၣ်ဒ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလီၤ.ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အ  
ဃိ,လံာ်စီဆုံအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲတမ့ၢ်လၢတၢ်စိကမိၣ်ဒ်တုၣ်လၢပယုၤဂ့ၢ်ပိညါအပူၤလၢဘၣ်.

ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢခါခါအံၤ

ကးဟးဆူးပူၤကညီအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤတဒိတၢ်ဒီးယုၤအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤတဒိတၢ်လၢတၢ်အၢၣ်လီၤတူၤ  
လိာ်,တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢအဖိးမံ-ကစၢ်ယုၤဒူးဆူၣ်ထီၣ်ပူၤကွဲးလံာ်တဖၣ်လၢကကွဲးလံာ်,ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးအတ  
ၢ်ကွဲးတဖၣ်ဒ်သိးသုတလီၤတံာ်ဒီးကအိၣ်ဒီးအစိကမိၣ်လီၤ.သနၢ်က့အဝဲတ

တီပူၤကွဲးလံာ်တဖၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဒ်ဝဲ,အတၢ်သးစဲဒ်ဝဲ,အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒီးအယုၤဂ့ၢ်ပိညါဘၣ်.လၢအလီၤဆိဒီး  
တၢ်အံၤန့ၣ်ကစၢ်ယုၤဒီးပူၤကညီအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအပြၢလိာ်အသးဘၣ်.လံာ်စီဆုံအတၢ်  
ကွဲးခဲလၢာ်ပာ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဖၣ်န့ၣ်သက့တကတီၢ်ဃိပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဆဲးတၢ်လၢလၢလံ  
ာ်တၢ်ကွဲးပူၤအါစ့ၢ်ကီးလီၤ.လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအံၤဘၣ်ဝဲလၢကိးဆၢကတီၢ်ဒဲးအဂီၢ်,သနၢ်က့အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်  
စၢဃာ်အသးဒီးတၢ်အိၣ်သးတကတီၢ်တီၢ်လီၤ.ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်  
ဂဲၤအခါခါထံးခိၣ်ဘိအံၤမ့ၢ်ပူၤကညီဒီးကစၢ်ယုၤ,တၢ်စံၣ်စိတဲၤဒီးယုၤအတၢ်မၤလၢလံာ်စီဆုံဒိတဘျီအပူၤလီၤ.ဒီး  
းလၢတၢ်အံၤအဒိပညါမ့ၢ်ဝဲပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးစိၣ်လၢစခရဲးပဲထူရၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟံး  
ဃာ်အံၤလီၤ.

လၢကျဲသဘာ်အကျါခရံၣ်ဖိလၢအထီၣ်ဒါခဲးသလးတဖၣ်ဆိကမိၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤအပူၤန့ၣ်ပ  
ထံၣ်လၢပူၤလၢအစိာ်မူစိာ်ဂဲၤတၢ်ဆိတလဲလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤကထံၣ်လၢတၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဂဲၤလၢအခါခါထံးခိၣ်  
ဘိမ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤပလိာ်အဒိၣ်ကတၢ်ဒီးတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အခါခါသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒူးအိၣ်ထီၣ်ဒီးဆူၤပူၤဆိတလဲ  
တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမ့ၢ်ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလးဖိတဖၣ်လီၤ.

အါန့ၣ်ပပာ်သျှင်ပာ်သးလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ,ပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲပူၤဆိ  
တလဲတၢ်အခံတဖၣ်ကြးမၤကွၢ်လံာ်စီဆုံအနုဆၢၣ်အခါခါလီၤ.

**အဒိပညါ Meaning**

တဘျီကဒီး,တၢ်ထံၣ်လီၤဆိတဖၣ်တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်အိၣ်ဒ်အမ့ၢ်ခါန့ၣ်စးလၢပူၤဆိတလဲတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်,ဘၣ်  
ဆၣ်တၢ်ထံၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ်တပာ်ဃုာ်လၢတၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဘၣ်.တၢ်ထံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ်တၢ်ထံၣ်  
လၢပကိးလၢ“ဆၢကတီၢ်အံၤတၢ်ထုးထီၣ်အဒိပညါအါကလုာ်”လၢအကတၢ်လၢအဝဲတဒိန့ၣ်ပကိးလၢ“တၢ်ထံၣ်  
ပာ်ဖျိၣ်သးလၢအယိယိဖိ”ဒီးလၢအခါခါသးန့ၣ်တၢ်ထံၣ်လၢပကိး“လၢတၢ်ထံၣ်လၢအမဲာ်သ့ၣ်အိၣ်အါဘျီဘၣ်ဆ  
ၣ်မ့ၢ်တမံၤဃိ”လီၤ.အဆိကတၢ်ပကွၢ်သကိးဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတၢ်ထုးထီၣ်အဒိပညါအါကလုာ်တက့ၢ်.

လၢအပူၤကွဲးစ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ်,ပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်တဲဘၣ်ဃးတၢ်ထုးထီၣ်အ  
ဒိပညါအါကလုာ်လၢလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအပူၤ,လၢတၢ်န့ၣ်အဝဲအံၤပူၤတဖၣ်အံၤန့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆုံအဒိပညါအိၣ်  
အါကလုာ်လီၤ.သနၢ်က့“တၢ်န့ၣ်အကလုာ်အါမံၤလၢတၢ်စိာ်မူစိာ်ဂဲၤအံၤ”အံၤအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢအဒိပညါအိၣ်  
ဝဲအကလုာ်ကလုာ်ခိဖျါလၢလံာ်စီဆုံ  
ဟဲလၢယုၤ,မ့ၢ်မ့ၢ်“ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတၢ်ထံၣ်အါကလုာ်”ညီန့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဖိအကျါလၢအဒိပညါအိၣ်အါန့ၣ်တ  
ခါတက့ၢ်လီၤ.

တၢ်အစၢတဒိ,ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတၢ်ထုးထီၣ်အဒိပညါအါကလုာ်,သိၣ်လိလံာ်စီဆုံအဆၢတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်လီ  
ဒိဒိလိတဖၣ်လၢပူၤထုးထီၣ်လံာ်စီဆုံအဒိပညါတဖၣ်ကဘၣ်မၤပဲၤအံၤဒီးအဒိပညါလီၤ.လၢကလီၤတံာ်လီၤဆဲးအဂီၢ်

ဒ်လီၤစိတဖၣ်အိၣ်ဒီးအက့ၢ်အဂီၤလီၤဆီအသိးလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်ကတိၤအဝီၣ်  
သဲတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးအဒိပညါလၢတဒ်းသိးလိာ်သးဘၣ်လီၤ.သနၢ်က့ၢ်,လၢတၢ်တက့ၢ်အပူၤ,ပှၤထုးထီၣ်လံာ်  
အဒိပညါတဖၣ်ထုးထီၣ်ဝဲအဒိပညါလၢအလီၤလီၤဆီဆီလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤအဖီခိၣ်,ဖျါလၢပတဲအါသ့လၢပဘၣ်  
ထီဒါက့ၢ်ပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အတၢ်ပာ်လီၤနီၣ်ထီၣ်မ့တမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢပကလူၤပိာ်ထွဲမၤထွဲပဲ  
ထုးထီၣ်တၢ်ကတိၤအပျၢၣ်တဖၣ်အဒိပညါလီၤ.လၢအလီၤန့ၣ်,တၢ်တဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢပ  
ကးထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အဒိပညါဒ်ပတၢ်လၢအတပာ်ဃုာ်ဒီးအဒိပညါလၢပှၤကွဲးတၢ်တကပာ်ဝဲအဒိပညါဒ်လဲၣ်ဘၣ်  
လီၤ.သနၢ်က့ၢ်  
ကးထီဒါတၢ်ထံၣ်အံၤခီဖျါလၢအဝဲတပာ်ကဲလၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအအိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်လၢအအိၣ်ဒီးအစိကမိၤ  
အသိလီၤ.  
တၢ်အံၤဟ့ၣ်ပှၤကညါလၢအကျိာ်ထံလံာ်တဖၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကဖၢန့ၢ်အနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်ထံၣ်လၢလံာ်စိ  
ဆံၣ်အပူၤလီၤ.

လၢတၢ်ထံၣ်အံၤအကတၢ်လၢအဝဲတဒိန့ၣ်ပအိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်လၢပကိးလၢ,တၢ်ထံၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်သးလၢ  
အယိယိဖိလီၤ.တၢ်ထံၣ်အံၤဆိၣ်တခူထီၣ်တၢ်ထံၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်ကိးဆၢဒဲးအဒိပညါအိၣ်ထဲတခါ,သနၢ်က့ၢ်အဝဲသ့ၣ်  
အတၢ်တဘၣ်ဘၣ်.ဖဲအထီဒါလၢတၢ်အဒိပညါထဲတခါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်တဖျါသၢလီၤ.ပကွၢ်သကိးအဒိလ  
ၤ-ယိဟ့ၣ်ဒုး၁၆-

**အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ယုၤအဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိတုၤအဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အဖီခိၣ်တကပာ်ဒ်သိးကယံၢ်ပှၤလၢအစ့ၢ်က့ၢ်န့ၢ်  
က့ၢ်အီၤတကလၢလၢန့ၣ်,အသုတဟးဂီၤတဂ့ၢ်ဒီး,ကနၢ်ဘၣ်တၢ်မူအထူအယိာ်လီၤ(ယိဟ့ၣ်ဒုး၁၆).**

ပှၤခရံၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ထံၣ်ပာ်ဖျါသးလၢအယိယိဖိအံၤကတဲတၢ်ဒ်အံၤ-လံာ်စိဆံၣ်တဆၢအံၤမ့ၢ်ဝဲဒ  
ၣ်တၢ်ယိယိဖိ,ယိဟ့ၣ်ဒုး၁၆ တဲပှၤလၢပကြးအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လၢခရံၣ်အပူၤလီၤ.

ခဲအံၤ,တၢ်ထံၣ်ဖိအံၤမ့ၢ်အမ့ၢ်အတီ,ဒ်ပထံၣ်အသိး,သနၢ်က့ၢ်လံာ်စိဆံၣ်တဆၢအံၤတဲတၢ်အါန့ၢ်အဝဲအံၤတ  
က့ၢ်လီၤ.အဝဲအံၤကဲစ့ၢ်ကိးယုၤအတၢ်အဲၣ်ဖျါဖျါဖျါ,လၢအတၢ်ဟဲလိာ်ထီၣ်သး,အတၢ်သံ,ဒီးခရံၣ်အတၢ်ဂဲၤဆၢထ  
ၣ်သမူထီၣ်က့ၢ်လီၤ.တဲစ့ၢ်ကိးဝဲဟီၣ်ခိၣ်,တၢ်စံၣ်ညါလီၤထူလီၤယိာ်,ဒီးတၢ်အိၣ်မူလီၤထူလီၤယိာ်လီၤ.ဒီး,ခီဖျါလၢ  
လံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲကပိၤအယဲၤအဒိပညါလၢအအိၣ်အါမးအသိး,လံာ်စိဆံၣ်တဆၢအံၤ  
ကတိၤတၢ်လၢအတဖျါလၢတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီအါထံၣ်အဖီခိၣ်အဆၢကတီၢ်ဖဲလၢလံာ်စိဆံၣ်အဆၢအဂၤတဖၣ်တဲ  
တၢ်လီၤလီၤအကတီၢ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အယိဒီး,ယိဟ့ၣ်ဒုး၁၆အဒိပညါအိၣ်ထဲတခါ,သနၢ်က့ၢ်အဒိပညါအံၤအါန့ၢ်ဒီး  
ပဒုးအိၣ်ထီၣ်သ့တက့ၢ်လီၤ.

ဖဲပဆိကမိၣ်ဒီးတူၢ်လိာ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အဒိပညါန့ၣ်ကီခဲဒီးတလၢကွံာ်ပတၢ်ထုးထီၣ်အဒိပညါသ့န့ၣ်,ပဒုးကဲ  
ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ယိာ်တခါလီၤ-တၢ်ဘၣ်ယိာ်လၢပပာ်ပတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အဒိပညါဒ်လံာ်စိဆံၣ်အသိးလီၤ.ပတၢ်ထုး  
ထီၣ်အဒိပညါဟံးန့ၢ်တၢ်စိကမိၤလၢလံာ်စိဆံၣ်အဖီခိၣ်ဒီးပထီဒါစိၣ်လၢခရံၣ်ပထူရၣ်/ထဲလံာ်စိဆံၣ်တဘျီအံၤ,လၢအမ့  
ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အိၣ်ဆၢထၢၣ်လၢပတၢ်ထုးထီၣ်အဒိပညါအဖီခိၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ထံၣ်ခံမံၤအံၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်ပအိၣ်ဒီး“တၢ်ထံၣ်လၢအဘၣ်ဆၢမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီ”လၢအလဲ  
ၤသ  
တဲဒီးပှၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လီၤ.ဝဲးစံမ့ထၢၣ်အတၢ်အါလီၤဘၣ်ဃးတၢ်န့ၢ်(Westmister

*Confession of Faith*)“တၢ်ထံၣ်လၢအဘၣ်ဘျးတၢ်တၢ်တမံၤဃီ”လၢအဆၢဒိၣ်တၢ်အပူၤ,အဆၢဖိ  
၉,တဲတၢ်ကတိၤတဖၣ်အံၤ-

**ဖဲတၢ်သံကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဒီးလံာ်စီဆံၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီ(တမ့ၢ်တၢ်လၢအအါဘၣ်,  
မ့ၢ်တၢ်တမံၤဃီ)န့ၣ်,ကဘၣ်တၢ်ဃုန့ၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါန့ၣ်လၢတၢ်လီၤအကၤလၢအကတိၤတၢ်လၢပနၢ်ပၢၤအိၣ်  
သ့ၣ်ဂ့ၢ်လီၤ.**

လၢတၢ်ထံၣ်အံၤအပူၤ,လံာ်စီဆံၣ်တဆၢဘၣ်တဆၢအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညါတခါသန့က့အိၣ်ပညါထဲတခါအံၤဘၣ်  
ဘူဝဲဒီးအိၣ်ဒီးအမဲာ်သ့ၣ်အကၤပၤကတိၤလၢအလီၤဖျါထီၣ်တၢ်အယဲၤလၢအကၤ  
ထၢလိာ်သးလီၤ.တၢ်အံၤတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိလီၤ.

ပ  
ကးအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ပုၤဆီတလဲတၢ်တဖၣ်အတၢ်န့ၣ်ပၢၤဘၣ်ဃးတၢ်ဘၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်တခါအံၤလၢမုၢ်မဆါ  
တနံၤအံၤမ့ၢ်လၢတၢ်ထံၣ်အံၤအၢၣ်လီၤလၢလံာ်စီဆံၣ်ပၢၤဖျါထီၣ်တၢ်စိကမိၤအိၣ်ပညါဒီးတမ့ၢ်တၢ်လၢအအိးလၢပက  
ဘၣ်မၤဒ်ပတၢ်ဘၣ်.သန့က့အဝဲပတုၤစ့ၢ်ကီးပုၤလၢမံၤပသုတမၤဖျါလီၤလံာ်စီဆံၣ်အပတီၢ်တုၤလၢပတၢ်ကွဲးပတ  
ၢ်န့ၣ်ပၢၤဒ်ပဝဲအပတီၢ်တဂ့ၢ်လီၤ.တၢ်ထံၣ်လၢအမ့ၢ်,“တၢ်ထံၣ်လၢအမဲာ်သ့ၣ်အိၣ်အါဘၣ်ဘျးတၢ်တမံၤ  
ဃီ”အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်က့ၤလၢပကဒုးအိၣ်ထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါလၢကမၤစၤပုၤလၢပကမၤအါထီၣ်ပယုၤဂ့ၢ်ပိညါလ  
ၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤပတၢ်ဆီတလဲအပူၤလီၤ.

ပတုၤဃီဆူတၢ်လီၤလၢပကတဲဘၣ်ဃးပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤတဖၣ်အတၢ်ထံၣ်  
ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကတိၤလၢပနၢ်ပၢၤအိၣ်သ့ၣ်လီၤ.

**တၢ်လၢပနၢ်ပၢၤအိၣ်သ့ Clarity**

ပမ့ၢ်ဆိကမိၣ်သကိးလၢပနိဘျးအလီၤတၢ်ထံၣ်သၢခါန့ၣ်ကမၤစၤပုၤလၢပကနၢ်ပၢၤအိၣ်ညါတစဲးလီၤ.  
လၢအကတၢ်လၢအံၤန့ၣ်,ပသဂၢၢ်ဘၣ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပုၤတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်လၢအလီၤဘၢ,လၢအကတၢ်  
လၢအံၤတိပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်သးလၢအဂ့ၢ်ဒီးညါဝဲ,မ့ၢ်မ့ၢ်လၢအခၢၣ်သးလၢမုၢ်ပုၤဆီတလဲတၢ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိ  
ဘၣ်ဃးတၢ်အပတီၢ်လၢပနၢ်ပၢၤညါထဲလဲၣ်တညါထဲလဲၣ်လီၤ.

တမ့ၢ်တၢ်လၢအကီလၢပကဃုထံၣ်န့ၣ်ပုၤဖျါထဲးစိဖိလၢအထံၣ်လံာ်စီဆံၣ်အမ့ၢ်လံာ်စီဆံၣ်လၢပနၢ်ပၢၤ  
အိၣ်တသ့ဘၣ်.ညါန့ၣ်န့ၣ်,လၢတၢ်ထံၣ်လၢအသန့အသးလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤတၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ပညါန့ၣ်,  
အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်အိၣ်လီၤဘၢဝဲ/ပနၢ်ပၢၤအိၣ်တသ့ဆီဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒ  
ၣ်ဝဲကတိၤတၢ်ထီဒါက့ၤအသးဒီးနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲတနၤအတၢ်ကတိၤဘၣ်,ဒ်အဝဲသ့ၣ်ပဲာ်ထံၣ်နီၤဖးလံာ်တၢ်ကွဲးလၢအ  
ကၤအသးလီၤ.လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ထံၣ်န့ၣ်,တၢ်ကျိးထံလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်စံၣ်စိတဲစိလီၤဖျါထီၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ပ  
ညါလၢအကီခဲတုၤဒ်လဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ကီလၢပကဆၢတဲာ်လၢပကနၢ်ပၢၤလံာ်စီဆံၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဒ်လဲၣ်လီၤ.

ခဲအံၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢပကတဲလၢဃုာ်ဒီးပပုၤကညါအတၢ်ဆဲးကျိးလိာ်သးန့ၣ်တၢ်အိၣ်ပညါလၢကအိ  
ၣ်ဘၢဝဲတုၤဒ်လဲၣ်လၢပကတဲလၢအိၣ်ပညါတဂ့ၢ်နီၢ်တခါန့ၣ်,တသ့ဘၣ်.တၢ်ထံၣ်အံၤတဒ်သီးဒီးပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်  
ဖျါတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်ပနၢ်ပၢၤအိၣ်တသ့ဘၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးမၤတၢ်ဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါလၢ  
မုၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်,ပကြးပာ်တုၤကွံာ်တၢ်ထံၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်စီဆံၣ်လၢပနၢ်ပၢၤအိၣ်တသ့ဘၣ်လီၤ.



လၢတၢ်ထံၣ်လၢအကတၢ်လၢအံၤတကဟ့ၣ်,ပှၤဖရိၣ်ထဲးစံထဲးဖိတနီၤန့ၣ်ဝဲလၢလံာ်စီဆံၣ်လၢာ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရဲဒီးပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ဒီးညါဝဲလီၤ.အါန့ၣ်အန့ၣ်,ပှၤလၢအဟံးဃာ်တၢ်ထံၣ်ဒ်သိးအံၤတဖၣ်ဟံးန့ၣ်ဝဲအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီဆံၣ်အံၤဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢကျၢဒီးဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်ပာ်တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အိၣ်ညါလၢအတဟဲလၢအဝဲသ့ၣ်အကရူၢ်ကရၢဖိလၢအဆံးတဖၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤအကျါတၢ်ထံၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါမ့ၢ်တၢ်လုပစိးဒိၣ်တခါလီၤ.ပအံၣ်ဒီးပာ်ယုၤကလုၢ်ကထါလံာ်စီဆံၣ်လၢအယံၤဒီးတၢ်သးဒုဒိဒီးတၢ်ထံၣ်ကမၣ်လၢပသိးပကျါဆၢကတီၢ်ခဲအံၤလီၤ.သန့က့ၤလၢပကတဲလၢလံာ်စီဆံၣ်မ့ၢ်လံာ်လၢအညါလၢပနၢ်ပၢၢ်သ့တမ့ၢ်ကျဲလၢပှၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါတဖၣ်ထံၣ်ဝဲဘၣ်ထဲအဝဲသ့ၣ်တဲလၢပနၢ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်သ့လီၤ.ဒ်ပထံၣ်အသိး,ပှၤဆိတလဲတၢ်လၢညါတဖၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကွဲးတနီၤကီၤလၢပကနၢ်ပၢၢ်,နၢ်ပၢၢ်မ့ၢ်သ့ဒ်လဲၣ်ကီၤလၢပကနၢ်ပၢၢ်အိၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ထံၣ်လၢအခၢၣ်သးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆံၣ်လၢပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါသ့ဒီးတၢ်ထံၣ်အံၤအိၣ်ဒီးတၢ်နၢ်ပၢၢ်သ့အပတီၢ်တဖၣ်လီၤ.အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်အပတီၢ်လၢပဟံးန့ၣ်အိၣ်လၢဝဲးစံမ့ၢ်ထၢၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဘၣ်ဃးတၢ်န့ၣ်(*Westminster Confession of Faith*)အဆၢဒိၣ်တၢ်,အဆၢဖိ ၇ လီၤ-

**တၢ်လၢအအိၣ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤခဲလၢာ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအအိၣ်ညါဖျါယိယိဖိဒ်အတၢ်,တမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လၢအရဲခဲလၢာ်,သန့က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢပ**  
**ကးသ့ၣ်ညါ,န့ၣ်,ဒီးဃုထံၣ်န့ၣ်လၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂီၢ်,ရဲဝဲဒ်လၢတၢ်အစၢအဂီၢ်,ဒီးအိးထီၣ်အသးလၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤ,လၢတမ့ၢ်ထဲပှၤလၢအမၤလိဘၣ်တၢ်ဘၣ်,မ့ၢ်ပှၤလၢအတမၤလိဘၣ်တၢ်စ့ၢ်ကီး,လၢအသ့မ့ၢ်ဆ့ၣ်မ့ၢ်ဂီၤအတၢ်ကတီၢ်န့ၣ်,ကတုၤလၢအန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ညါလၢလၢပှၤပှၤသ့လီၤ.**

ပကမၤနီၣ်လၢတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအံၤပဲာ်ဖးနီၤဖးဝဲတၢ်အဒိဖဲတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဘၣ်တၢ်ယၢထီၣ်အိၣ်န့ၣ်ဖျါရဲဝဲဒီးအဂၤတတီၢ်စ့ၢ်ကီးဖျါရဲလီၤ.သန့က့ၤအၢၣ်လီၤစ့ၢ်ကီးဝဲလၢတၢ်ခဲလၢာ်လၢလံာ်စီဆံၣ်အပူၤန့ၣ်တရဲခဲလၢာ်ဘၣ်.လၢတၢ်ကတီၢ်အဂၤတဖျါ,လံာ်စီဆံၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်လၢအတရဲခဲလၢာ်ဒီးရဲခဲလၢာ်ဘၣ်လီၤ.

နကသ့ၣ်နီၣ်လၢပတၢ်မၤလိအပူၤကွံာ်န့ၣ်ပနီၤဖးဝဲတၢ်အပတီၢ်တဖၣ်လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်သိၣ်လိသီလိလၢအလီၤဆိလိာ်အသးတဖၣ်အကျါလီၤ.ပသူတၢ်အဒိလၢပကး“ခွဲဖိလၢအတဲတၢ်လီၤတံာ်”လၢပခွဲဖိလၢအတဲတၢ်လီၤတံာ်အခံဒးန့ၣ်ပအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်တဖၣ်လၢအဂံၢ်စၢ်ဖိလၢပတၢ်န့ၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢပှၤလီၤ.လၢအဖိခိၣ်န့ၣ်ပအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်အကံၢ်အလဲတဖၣ်လၢပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢကျၢဒီးန့ၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢပှၤလီၤ.ပမ့ၢ်ပာ်တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.ဒီးလၢတၢ်ခံမံၤအံၤအဘၣ်စၢန့ၣ်ပအိၣ်ဒီးတၢ်ခဲလၢာ်လၢပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါလၢအပတီၢ်တဖၣ်လီၤဆိလိာ်အသးလီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤအဖိခိၣ်ပမ့ၢ်ထီၣ်သ  
တီၢ်တၢ်အံၤဒီးတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်လံာ်စီဆံၣ်သ့န့ၣ်ပကမၤစၢပှၤလၢပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါလီၤ.အဆိကတၢ်န့ၣ်လၢတၢ်ထံၣ်အါမံၤဘၣ်ဃးလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိအပူၤ,ပာ်ဃုာ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ပၢၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ,တလိၣ်ဘၣ်ပှၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တဖၣ်အတၢ်ရဲပွဲးဘၣ်.ဒ်ဝဲးစံမ့ၢ်ထၢၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ်ဃးတၢ်န့ၣ်ကွဲးဝဲ“ပှၤမၤလိတၢ်ဂ့ၢ်”“ပှၤလၢအတမၤလိဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်”န့ၣ်ပၢၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤသ့လီၤ.လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢအဂၤစ့ၢ်ကီးမ့ၢ်ဒ်သိးအံၤလီၤ.အနီၣ်ကီၤန့ၣ်,လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကွဲးအါဒ်တၢ်တက့ၢ်ပနၢ်ပၢၢ်အိၣ်ညါလီၤ.

အဒိန့ၣ်,တမ့ၢ်တၢ်အကီၤလၢပကထံၣ်ယုၤတုၤလီၤဟီၣ်ခိၣ်,မ့တမ့ၢ်ပုၤအမံၤလၢစီၤအါ  
ဘၢဟ့ၣ်,စီၤမိၤဂ့ၢ်ဒီးစီၤအဝံး,မ့တမ့ၢ်ပုၤအံၣ်စုၤလးဖိလဲၤဆူကီၢ်အဲၤကူပတုၤဒီးလၢခံန့ၣ်လီၤဆူတခီၣ်မ့ၢ်အပူၤဘၣ်  
လီၤ.လံာ်စီၣ်အသီတက  
တၢ်တဲပုၤလီၤလီၤလၢယုၤဂ့ၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လၢနစၢၤဒီးပုၤတၢ်မၤဖိတဖၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.အဝဲအံၤဒီးတၢ်ကွဲးလၢလံာ်စီၣ်အ  
ပူၤအတီၢ်အါမးန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒီးပတလိၣ်ဘၣ်ပုၤကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့မ့ၢ်ဂ့ၢ်,ပုၤလၢအမၤလိဘၣ်တၢ်ထီမ့ၢ်ဂ့ၢ်,အ  
တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒ်သိးပကနၢ်ပၢၢ်အိၤအဂီၢ်ဘၣ်.

လၢခံတပတီၢ်န့ၣ်,လံာ်စီၣ်အတၢ်ကွဲးတနီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၤသ့ထဲပုၤမၤလိတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤလၢပုၤ  
ၤတဖၣ်,မ့တမ့ၢ်လံာ်လၢဘၣ်တၢ်ဃုဃိထံပဲာ်ဖးနီၤဖးအိၤ,မ့တမ့ၢ်လံာ်စီၣ်အကျိၣ်တဖၣ်,တၢ်ကျိးထံအကျိၣ်အကျဲ  
တဖၣ်,ဒီးယုၤဂ့ၢ်ပိညါလီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤခဲလၢာ်အကျိၣ်န့ၣ်ပကကွၢ်သကိးစီၤပီလူးအတၢ်ကွဲးဘၣ်ဃးမ့ၢ်နံၤခံကတ  
ၢ်,မ့တမ့ၢ်တၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအဂ့ၢ်လၢအဖျါလၢလံာ်တၢ်မိၤဂ့ၢ်အပူၤလီၤ.အဝဲအံၤဒီးတၢ်ကွဲးအဂၤတနီၤလိၣ်ဘၣ်ပုၤ  
ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်မၤစၢၤလီၤ.သနၢ်က့ဃုာ်ဒီးတၢ်မၤလိလၢအတီၢ်ထီန့ၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၢတ  
ဖၣ်အံၤဖျါဂ့ၢ်ထီၣ်လၢပဂီၢ်လီၤ.

လၢခံကတၢ်န့ၣ်,လံာ်စီၣ်အတၢ်ကွဲးတနီၤန့ၣ်ပမ့ၢ်ကျဲးစးထဲလဲၣ်ထဲလဲၣ်ဘၣ်ဆၣ်ပနၢ်ပၢၢ်အိၤတသ့ဘ  
ၣ်.တၢ်အဒိလၢပကထံၣ်ဘၣ်လံာ်စီၣ်အဆၢတဖၣ်လၢပနၢ်ပၢၢ်တညီန့ၣ်ဖဲပပာ်ဃုာ်လံာ်ဂ့ၢ်အုၤလး,လံာ်စီၤပတ  
ဖၣ်ဒီးလံာ်ကွဲးနီၣ်တၢ်တဖၣ်,မ့တမ့ၢ်လံာ်စီၣ်အသီတက  
တၢ်လၢအမ့ၢ်လံာ်မးသဲး,မၤကွဲး,လူၤကၢ်ဒီးယိၤဟ့ၣ်လီၤ.ပမ့ၢ်ထံၣ်လၢလံာ်ခဲလၢာ်အပူၤတၢ်ဃုနၢ်ပၢၢ်အါထဲလဲၣ်  
ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကီၤတၢ်ခဲလၢပဘျါဂ့ၢ်တသ့တဖၣ်ဟဲဖျါထီၣ်လီၤ.

အဃိဒီး,ဖဲပတဲဘၣ်ဃးလံာ်စီၣ်န့ၣ်ပ  
ကးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢလံာ်စီၣ်အတၢ်ကွဲးတနီၤဂ့ၢ်ဒိၣ်န့ၣ်ဒီးအဂၤတဖၣ်လီၤ.ဖဲပထံၣ်န့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤပဟံးန့ၢ်မူဒါလ  
ၤတၢ်နၢ်ပၢၢ်လံာ်စီၣ်အစိကမိၤသ့လီၤ.လံာ်စီၣ်ကိးတီၤဒဲးမ့ၢ်လံာ်တၢ်ကွဲးလၢပသံကွၢ်အိၤအလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဆ  
ၣ်လၢတၢ်မၤထွဲအပတီၢ်န့ၣ်ပဟံးန့ၢ်ဒီးသ့တၢ်စိကမိၤလၢအကဆုၤပုၤ,ဒီးသန့ၤအသးလၢလံာ်စီၣ်အတီၢ်လၢအ  
လီၤဆီလိာ်အသးအဖိခိၣ်လီၤ.အဃိဒ်ပထံၣ်လၢပုၤဆီတလဲတၢ်လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ,ပ  
ကးဟးဆူးတၢ်ထံၣ်လၢအထံၣ်တခီတၢ်တဖၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်နၢ်ပၢၢ်လံာ်စီၣ်ဂ့ၢ်ဒဲးအဂ့ၢ်ဒီးတူၢ်လိာ်အတၢ်ဂ့ၢ်တဂ့ၢ်/  
ပနၢ်ပၢၢ်သ့တသ့ဒ်အပတီၢ်ဒ်ဝဲအသိးလီၤ.

ဃုာ်ဒီးပတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးလံာ်စီၣ်အစိကမိၤန့ၣ်,ပ  
ကးကွၢ်ကဒီးဆူတၢ်အိၣ်ဖျါအစိကမိၤလၢအအိၣ်လၢပုၤဆီတလဲတၢ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါဒ်အပူၤလီၤ.

**တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စိတၢ်ကမိၤ Authority of the Church**

ပသးစၢ်ဆၢသကိးဆူတၢ်န့ၣ်ကျဲးခါ-အဆိကတၢ်,ပကကွၢ်ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါလ  
ၤအမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ဒ်လဲၣ်.ဒီးခံမံၤတမံၤ,ဒီးအဝဲသ့ၣ်  
ကးထံၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါခဲအံၤအစိကမိၤဒ်လဲၣ်လီၤ.ပကကွၢ်အဆိကတၢ်လၢအပူၤကွံာ်လီၤ.

**တၢ်စိကမိၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ် Past Authorities**

ဒ်ပထံၣ်ဘၣ်အသိးပုၤထီၣ်ဒါတၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်န့ၢ်ပၢၢ်လၢသးစီၣ်သိၣ်လိတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအပူၤကွံာ်  
တဖၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အါမံၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ပာ်ကဲဒီးအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ပၢၢ်သ့ၣ်လၢပုၤအတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်,တၢ်စူၢ်

တၢ်န့ၣ်မိၢ်ပုၤတဖၣ်ဒီးတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဟံးဃာ်စိၣ်မူဒီဖျိအဝဲသ့ၣ်တူၢ်လိာ်တၢ်ကရၢကရိတၢ်စံၣ်ညီၣ် ပီတုၤလီၤ.သန့က့ၤ,ခရံၣ်ဖိဖရံၣ်ထဲးစံးထဲးတဖၣ်မၤဘၣ်ဂီၢ်အတၢ်မၤထွဲဃုာ်ဒီးအတၢ်အၢၣ်လီၤဆူၣ်ဆူၣ်ဘၣ်ဃးလံာ် စီဆုံအိၣ်လၢတၢ်သိၣ်လိလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အဖီခိၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်သန့အသးလၢတၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဒၣ်ကယၢၣ် ,အဝဲသ့ၣ်ခံကွၢ်စီၤကွၢ်တၢ်သိၣ်လိခဲလၢာ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဒီးလံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိအသးလီၤ.

မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤသးဒုးလၢပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်,လၢဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ တဖၣ်,ညီၣ်န့ၣ်ကီၢ်ဘၣ်အိၣ်လၢအကဟံးဃာ်တၢ်ထံၣ်ခံမၤလၢာ်အံၤဒီးပုၤဖရံၣ်ထဲးစံးထဲးဖိလၢပူၤအသးလီၤ.ပကကွၢ် ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးသကိးကျဲသၢာ်ပကတဲသကိးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလီၤ.တၢ်မၤဒီးတၢ်ဟဲလီၤစၢၤအသးလၢအကတၢ်လၢ အံၤတကဟ,လံာ်စီဆုံလၢအကတၢ်လၢအအံၤတဟ,ဒီးပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်မၤလၢဘၣ်တၢ်သ့ၣ် ညါအိၣ်လၢစဲဖၢၣ်ရံၣ်ဖိမဲဒါလၢအအိၣ်လၢကျဲခံဘိအံၤအခၢၣ်သးလီၤ.

လၢအံၤတဟန့ၣ်,ရံၣ်ဖိမဲအပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်လီၤတဲာ်လၢ“မိၢ်လုၢ်ပာ်လုၢ်”လၢအမူၤလုၢ် လုၢ်အိၣ်တုၤဝဲအသးလီၤ.ဖဲပတဲမိၢ်လုၢ်ပာ်လုၢ်န့ၣ်,ပတဲတၢ်လီၤစၢၤအတၢ်မၤလၢအဟဲလီၤလၢခဲးသလုးလၢပူၤတဖၣ် အအိၣ်လီၤ.ခဲအံၤပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆုံအစိကမီ ၁ဒီးအဝဲသ့ၣ်ထီဒါခဲးသလုးအလုၢ်အလုၢ်တဖၣ်လီၤ.သန့က့ၤအါစုအါဘျီန့ၣ်,ပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်/ရံၣ်ဖိမဲအတၢ် ဟဲလီၤစၢၤန့ၣ်ပာ်ဒိၣ်ဝဲတၢ်လုၢ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အသိ,လၢတၢ်လုၢ်ပာ်မၤထွဲအပူၤ,အဝဲသ့ၣ်တခံကွၢ် စီၤကွၢ်ဒီးမၤကွၢ်တၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဘၣ်မ့မ့ၢ်ပိာ်ဝဲအခံမူသုလီၤ.

နမ့ၢ်န့ၣ်ပာ်ဘၣ်ပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်,နကထံၣ်န့ၣ်သ ကးပဝးအံၤလီၤ.ညီၣ်န့ၣ်ပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိဒီး တလုၢ်ပာ်မၤထွဲတၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်တုၤဒၣ်လဲၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဟဲလီၤစၢၤကဲထီၣ်တၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢပုၤသံ ကွၢ်သံဒီးအိၣ်တန့ၣ်,ကဲထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤလိဒီးမၤထွဲဝဲလီၤ.ညီၣ်န့ၣ်န့ၣ်,ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤစံးဆၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ် သံကွၢ်တဖၣ်ဒ်အံၤ“ရံၣ်ဖိမဲ/ပုၤဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤတဲာ်ဝဲဒ်လဲၣ်?”လၢကဘၣ်သံကွၢ် ဝဲလၢ,“လံာ်စီဆုံတဲာ်ဝဲဒ်လဲၣ်?”အလီၤန့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲတဘီန့ၣ်,ရံၣ်ဖိမဲအပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဟံးစ့ၢ်ကိးကျဲလၢအကတဘီဒီဖျိလၢ အဝဲသ့ၣ်အတၢ်လဲၤဒီဖျိလၢအပူၤကွံာ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမီအသိလီၤ.

လၢပုၤခရံၣ်ဖိကိးဝဲလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢပုၤမဲာ်ထံၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်အကတီၢ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်အမဲာ်သပုၤထီၣ် ဒီးကိးတၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လၢ“လံာ်စီဆုံအဆၢကတီၢ်”လီၤ.ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်မၤအသးဒ်သိးပုၤတဂၤဂ့ၢ်တ ဂၤဂ့ၢ်ကဘၣ်ဟဲဆူလံာ်စီဆုံဒီးဆၢတဲာ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢအတလိၣ်ဘၣ်တၢ်လၢအပူၤကွံာ် တဖၣ်တၢ်မၤစၢၤအသးလီၤ.

တကတီၢ်ဝံၤတကတီၢ်န့ၣ်,ပုၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ပာ်လီၤအသးဒ်ရံၣ်ဖိမဲအဒုဒီးဖဲအဘၣ်ဒ်ဘၣ်ဒါရံၣ်ဖိ မိအတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဲာ်ဝဲဒ်အံၤ“တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဲာ်ဝဲဒ်လဲၣ်န့ၣ်အရုတဒိၣ်ဘၣ်.တၢ်လၢယအဲၣ်ဒီးသ့ ညါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲလံာ်စီဆုံတဲာ်ဝဲဒ်လဲၣ်လီၤ”တၢ်ကတီၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်လဲၤတလၢန့ၣ်ဒ်တၢ်ပာ်ကဲလံာ်စီဆုံစိကမီဒိၣ်ကတၢ် တက့ၢ်လီၤ.အဝဲအံၤဒုးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ပာ်တုၤကွံာ်တၢ်ကူၣ်သ့လၢယုၤအသးစီဆုံဟ့ၣ်လီၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်,ဒီးအဝဲဟ့ၣ် လီၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်စံၣ်ညီၣ်သ့ထဲပုၤတဂၤလုၢ်လုၢ်မ့တမ့ၢ်ပုၤတဖုလၢအမၤတၢ်ဖဲန့ၣ်အခါလီၤ.

လၢပကဆဲးဆီတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအဂီၢ်ပ   
ကးမၤဂၢၢ်မၤကျဲၤတၢ်န့ၣ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲစဲဖရံၣ်ဖိၣ်မိမဲဒါလီၤ.ပ

ကားအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်လံာ်စီဆုံအစိကမီၤဒိၣ်တုၤတကတီၢ်ဃီပတ   
ကားပာ်တၢ်တၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ဟဲလီၤစၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကျဲတဘီန့ၣ်,စဲမံဖၢၣ်ရံၣ်ဖီၣ်မဲဒၢၣ်ခဲအံၤမၤပတူၢ်လိာ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုၤလၢတၢ်အၢၣ်လီၤတၢ်အိၣ်တဖ  
ၣ်တမ့ၢ်ထဲပၢ်လၢပျၢၤဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခိၣ်န့ၣ်ဘၣ်.ဘၣ်ဆၣ်ပူၤလၢအဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤဒီး  
ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်လီၤ.ပအိၣ်ဒီးဝဲးစံမ့ထၢၣ်အတၢ်အၢၣ်လီၤဘၣ်ဃးတၢ်န့ၣ်  
,ဝဲးမံထၢၣ်အတၢ်တူၢ်တၢ်န့ၣ်အလံာ်ဖးဒိၣ်ဒီးအလံာ်ဖိ,ဟ့ဒၢၣ်လဲဘးကံအတၢ်တူၢ်တၢ်န့ၣ်အလံာ်ဖိ,ဘဲလဲကူးအတ  
ၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤ,ဒီးအခဲန့ၣ်တဖၣ်လီၤ.အါန့ၣ်ဒီးလံာ်တၢ်ကွဲးတဖၣ်အံၤပတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးအါအါလၢခိၣ်န့ၣ်ဒီးပူၤ  
မၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ကွဲးဝဲဘၣ်.သန့က့လၢကျဲအဂၤတဘီန့ၣ်,တၢ်စိကမီၤလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်  
အံၤထီၣ်ဘီ

ကားအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအံၤအစိကမီၤအဖီလဲလီၤ.လၢပကဆဲးဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤအဂီၢ်,ပ   
ကားစီကွၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမီၤလၢအပူၤကွံာ်ဒ်သိးကအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအစိကမီၤအဖီလဲလီၤ.ပကွၢ်သကိးတ  
ၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢတၢ်မၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤ

ကားမၤဘၣ်ထွဲအသးဒီးတၢ်လၢအပူၤကွံာ်ဝံၤအလီၢ်ခံ,ပ **ကြား**ကွၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဂ့ၢ်အရ့ဒိၣ်အဂၤတမံၤလီၤ-ပဆိတလဲ  
တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်/ပူၤမၤသီထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢတၢ်မၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်ထံၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမီၤတဖၣ်ဒ်လဲၣ်.ပ   
ကားန့ၣ်ပၢ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအစိကမီၤအကျိၤအကျဲလၢအအိၣ်လၢပစိခ့ခါဆၢကတီၢ်ခဲအံၤဒ်လဲၣ်?

**ခ့ၢ်ဆၢကတီၢ်ပူၤထီၣ်ဒါခဲးသလုးဖိအစိကမီၤတဖၣ်Contemporary Protestant Authorities**

ပထံၣ်လၢဖရိၣ်ထဲးစံထဲးလၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်အၢၣ်လီၤယုၤဂ့ၢ်ပိညါအလုၢ်အပူၤလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တ  
ဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤဝဲ,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တပျဲခ့ၢ်ဆၢကတီၢ်တၢ်စိကမီၤတဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလၢကဒိၣ်စီန့ၣ်လံာ်စီ  
ဆုံအတၢ်သိၣ်လိဘၣ်.လၢတၢ်တတီၢ်သျှင်ပာ်သးအပူၤ,တဘျီကဒီး,ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိ  
ညါတဖၣ်ထံၣ်ဝဲလၢမ့ၢ်တၢ်ကီၤလၢကလူၤပိာ်ထွဲပူၤဖရိၣ်ထဲးစံထဲးဖိအတၢ်ထံၣ်အံၤလီၤ.အဝဲသ့ၣ်ညီၣ်န့ၣ်လဲၤဆူတၢ်  
ထံၣ်တခီတၢ်လၢအန့ၣ်ပၢ်ဝဲပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်အိၣ်မူလၢခ့ၢ်ဆၢကတီၢ်ဒ်ဝဲ  
လီၤ.

လၢတကပၤန့ၣ်ပူၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤမၤလိယုၤဂ့ၢ်ပိညါတဖၣ်တန့ၣ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိ  
လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဘၣ်.လၢအတကပၤန့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်လူၤပိာ်ထွဲမၤထွဲတၢ်သိၣ်လိသီလိအတၢ်အိၣ်သျှင်လီၤအ  
သးလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလီၤ.သန့က့တၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအဘၣ်မ့ၢ်ဒ်သိး“ကသးတီဒီး  
တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိအတၢ်အိၣ်သျှင်လီၤဆိလီၤအသးလီၤ”

တၢ်သးဒ့ဒီးမ့တမ့ၢ်တန့ၣ်လၢပကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်လၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီဖျိလၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်  
သိၣ်လိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ခံကွၢ်စီကွၢ်အိၣ်လၢအဘၣ်မ့တမ့ၢ်ကမၢ်အဃိလီၤ.အဒိလီၤကံဒီးတၢ်ဟဲလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်  
အတၢ်ထံၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဂီၢ်,တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်မိၢ်ပျဲတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်လၢအဘၣ်မ့တမ့ၢ်ကမ  
ၢ်လီၤ.သန့က့လၢအနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢကမၤစၢၤပူၤလၢပကမၤလီၤပျိၣ်ကွံာ်တၢ်ထံၣ်အံၤလၢ,အမၤပဃုထၢ  
တၢ်ခံမံၤလီၤ.ပမ့ၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအလုၢ်အပူၤလၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အံၤဘူးလိာ်သးဒ်လဲၣ်လီၤကံလိာ်သးဒ်လဲ  
ၣ်ဒီးကမၤစၢၤပူၤဒိၣ်တက့ၢ်လီၤ.ပကပာ်လီၤနီၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒီးတၢ်တတီၢ်တလီၤအိၣ်လၢတကပၤစု  
ာ်စုာ်ဒီးနီၤဖးတၢ်အဆၢဒ်အလီၤပလိာ်အသးလီၤ.ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်ခဲလၢာ်အအါဂ့ၢ်အစ့ၢ်ဘၣ်မ့တမ့ၢ်ကမ  
ၢ်,သန့ထီၣ်အသးလၢပမဲာ်ထံကလၢလၢအလီၤတဲာ်တသ့လၢအမ့ၢ်လံာ်စီဆုံအတၢ်သိၣ်လိသီလိလီၤ.

လၢအံၤတကဟ,ပထံၣ်လၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါတၢ်ကွဲးတနီၤပၢ်ဖျါထီၣ်လံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိသီလိဂ့ၢ်တုၤဒ်  
လဲာ်ပတဲသ့လၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.ခဲအံၤပသ့ၣ်ညါလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤတလၢပဲၤဘၣ်,ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်ဘူးဒီးတ  
ၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဒ်မးဘၣ်ဆၣ်တၢ်လီၣ်ဖျါတမံၤမံၤမ့ၢ်ဒုးန့ၣ်အတၢ်တလၢတပဲၤဘၣ်ဒီးပတသ့ၣ်ညါတၢ်မၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်မ  
န့ၢ်ကမၣ်လဲာ်လီၤ.လၢတၢ်ထံၣ်လၢအတကဟအကတၢ်န့ၣ်တၢ်ထံၣ်တနီၤယံၤဒ်မးဒီးလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိ  
တုၤဒ်လဲာ်ပတဲလၢအကမၣ်သ့လီၤ.ထဲဒ်ဖဲတၢ်ခဲကွၢ်စိကွၢ်ဝံၤမ့ၢ်ထံၣ်လၢတုၤလိာ်သ့မးဒီးတၢ်ကတုၤလိာ်အိၤ  
လီၤ.

ပကဟံးန့ၢ်အဒိ,တၢ်ကတိၤ“ကစၢ်ယုၤန့ၢ်အစိကမိၤအိၣ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်လီၤ”.ခဲအံၤ,ပထံၣ်လၢ  
တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘူးဒီးလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိအဃိပအာၣ်လီၤ.တုၤလိာ်လၢအကကဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲတ  
အိၣ်နီတမံၤဘၣ်.လံာ်စိဆံၣ်သိၣ်လိလၢကစၢ်ယုၤအိၣ်လၢတၢ်ဘၣ်တ့ၣ်ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်လီၤ.သနၢ်က့,ခီဖျါလၢတၢ်ဟ့ၣ်  
အဒိမ့တမ့ၢ်ကွဲးအိၣ်ဂ့ၢ်န့ၢ်အံၤသ့အဃိ,တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ,လၢအကစၢ်ဒ်ဖဲဖျါလၢတလၢပဲၤဘၣ်.အဒိ,ပမ့ၢ်နီၤဖးတၢ်လၢ  
လံာ်စိဆံၣ်အပူၤဒီးတၢ်န့ၢ်ကစၢ်ယုၤမ့တမ့ၢ်တၢ်ဟဲဝဲဟဲစိန့ၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်အံၤကဲထီၣ်တၢ်လၢအကမၣ်သ့လီၤ.တၢ်ကတိ  
ၤအံၤကဲထီၣ်တၢ်လၢအဆၢကမၣ်ပုၤသ့,ဖဲပတဟ်ဃုာ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢကစၢ်ယုၤအတၢ်မၤဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်မၤအ  
သးလၢတၢ်စံာ်စိတဲစိအပူၤအခါလီၤ.

လီၤကံးဒီးအဝဲန့ၣ်ဖဲပတဲ“ယုၣ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်ယုၤ”လၢတၢ်အိၣ်သးအါမံၤအဖီခိၣ်လံာ်စိဆံၣ်တုၤလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တ  
ၢ်တီလီၤ.ပသးမံသ့လၢအဝဲအံၤပၢ်ဖျါလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိလီၤ.သနၢ်က့လၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤအပူၤ,ဖဲပတဲဘၣ်  
ဃးခရံၣ်ဖိအကရၢကရိလၢအစူၢ်ကမၣ်န့ၣ်ကမၣ်တၢ်န့ၣ်တၢ်တဲအံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၢ်ဘၣ်,ကမၤဘၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်  
တီ,ကဆၢကမၣ်ပုၤသ့လီၤ.လံာ်စိဆံၣ်စ့ၢ်ကီးသိၣ်လိပုၤလၢခရံၣ်မ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလီၤ.ဒီးလၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤနီၤန့ၣ်,  
ပ  
ကးဂ့ၢ်ပုၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢ“ယုၣ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်ယုၤ”လၢအပၢ်ဃုာ်ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးလၢအဝဲမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိဒ်သိးပ  
ကတဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢပဲၤဘၣ်ခဲလၢာ်လီၤ.

လၢခဲကတၢ်,ပကတဲတၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤလီၤ.ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတ  
ၢ်န့ၢ်မိၢ်ပုၤတနီၤအိၣ်ဘူးဒီးလံာ်စိဆံၣ်တုၤဒ်လဲာ်ပတုၤလိာ်အိၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ.တနီၤတဒိယံၤတုၤဒ်  
လဲာ်ပဆၢတဲာ်အိၣ်လၢအကမၣ်သ့လီၤ.တၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတက့ၢ်အပူၤမ့ၢ်-အ  
ဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်ဂ့ၢ်ထီၣ်သ့လီၤ.အဝဲအံၤလီၤကံးဒီးပုၤဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်-စဲမံၤဖၢၣ်ရံၣ်  
ဖိမဲဒ်“ထီၣ်ဆိတလဲဆူအသီ”လီၤ.မ့တမ့ၢ်ယဲယကွဲးအိၣ်ဒ်အံၤ-ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအဒိ-လၢအကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်တဆိ  
ကမိၣ်ထံၣ်မ့ၢ်လီၤ.အဒိပညါဖဲပထံၣ်မ့ၢ်ဒ်ဒီးတၢ်အသီန့ၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါတကတၢ်နီတဘျီတၢ်.

အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢပတဲအိၣ်တၢ်ဆိတလဲတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်သိးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ယုၤ  
ဂ့ၢ်ပိညါလၢအသ့ၣ်တီသးရၢလီၤ.လၢတကဟန့ၣ်ပတသးဒုဒိဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဖျါလၢအခိၣ်ထံးတဖၣ်အတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်  
အံၤဘၣ်,ပတထီဒါအတၢ်စိကမိၤခဲလၢာ်မ့တမ့ၢ်တၢ်လိာ်ဘၣ်လၢပတအာၣ်လီၤ.တုၤလိာ်တၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျါတဲဝဲ  
ခဲလၢာ်ဘၣ်.လၢအကတကဟန့ၣ်,တမ့ၢ်လၢပအာၣ်လီၤ.တုၤလိာ်အတၢ်န့ၣ်ခဲလၢာ်ဘၣ်.ပတတဲလၢဆၢကတီၢ်ခဲ  
အံၤတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤဝဲခဲလၢာ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်တၢ်လၢတၢ်ပဲၤဘၣ်လီၤ.အလီၤန့ၣ်,လၢတၢ်ဆိၣ်လီၤသးဒီးသ့ၣ်ညါလီၤ  
ပမူပဒါအပူၤပသ့တၢ်ဟ့ၣ်လၢယုၤဟ့ၣ်ပုၤခဲလၢာ်-ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်စိဆံၣ်အဒိပညါ,မၤသကိးတၢ်လၢပုၤတဝၢအပူၤ,ဒီး  
ခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်မူအပူၤ-ဒ်သိးပကမၤဒ်ထီၣ်တၢ်သးတီဒီးတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်မိၢ်ပုၤလီၤ.

ပတၢ်သိၣ်လိတဖၣ်တသ့ဖဲအသ့ပဒုးအိၣ်အိၣ်လၢလံာ်စိဆံၣ်အတၢ်သိၣ်လိအဖီလၢာ်လီၤ.ပတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်တ  
ဖၣ်ဒ်ဘူးဒီးလံာ်စိဆံၣ်န့ၣ်,အဝဲသ့ၣ်အစိကမိၤဒ်အိၣ်လီၤ.အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ယံၤဒီးလံာ်စိဆံၣ်တဒိအစိကမိၤစ့ၢ်လီၤဝဲလီၤ.သ

န့ၢ်က့ၤလၢတၢ်ခဲလၢာ်အပူၤ,ယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤ  
ကားအိၣ်လၢလံာ်စီဆုံအဖီလၢလီၤ.ပတၢ်တိာ်ပာ်မ့ၢ်ဒ်သိးပကဒုးအိၣ်ထီၣ်ယုၤဂ့ၢ်ပိညါအတၢ်ထံၣ်သက့ၢ်လၢအ  
သျှင်တီၤသးရၢလၢအဘၣ်လီၤ.

**တၢ်ကတိၤလၢခံ Conclusion**

လၢတၢ်မၤလိအံၤအပူၤပဗုသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆုံဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးလီၤ.ပက့ၢ်သ  
ကိးလၢတၢ်ထံၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢခဲးသလးလၢပျၢၤတဖၣ်အစိလီၤ.ပထံၣ်စ့ၢ်ကိးပှၢဆီတလဲတၢ်  
အိၣ်ဖျိၣ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ဘၣ်က့ၤတၢ်ထံၣ်တဖၣ်အံၤလီၤ.ဒီးလၢခံကတၢ်,ပဗုသ့ၣ်ညါတၢ်လိာ်လၢပပာ်ဖျါ  
တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆီတလဲလၢလံာ်စီဆုံဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလၢပစၢ်ဆၢကတိၤခဲအံၤလီၤ.

တၢ်သျှင်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိအယုၤဂ့ၢ်ပိညါလိာ်ဘၣ်တၢ်ခံကွံာ်စီကွံာ်လံာ်စီဆုံဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အစိကမိၤလီၤတံၢ်လီ  
ၤဆဲးလီၤ.ပပာ်ဘၣ်တၢ်ခိၣ်တီအံၤလၢပခိၣ်န့ၢ်ပူၤ,ပတၢ်ထံၣ်အပူၤန့ၢ်,ပဟးဆွဲးတၢ်ကီတၢ်ခဲတဖၣ်လၢအဟဲဘၣ်ပ  
ၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အယုၤဂ့ၢ်ပိညါလၢအပူၤကွံာ်ဒီးလၢအမၤတံာ်တၢ်ပှၢလၢမုၢ်မဆါတနံၤအံၤသ့လီၤ.ပကသျှင်ထီၣ်ယုၤ  
ဂ့ၢ်ပိညါလၢအကမၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်မၤဒီးဟဲစိာ်တၢ်လၢကပိၤဆူကစၢ်ယုၤအအိၣ်လီၤ.